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A  KTIköltözik
A vezetői értekezleten feb

ruár 11-én Kupcsik József ál
talános rektorhelyettes a fel
vételi rendszer fejlesztéséről és 
a munka melletti képzés rend
jéről adott tájékoztatót. A té
ma március végén kerül egye
temi tanács elé. Ezt követően 
a Köztelek utcai épületbe való 
költözködés kérdését vitatta 
meg a vezetés. Mint kiderült, a 
vállalat-gazdaságtan tanszék a 
régi helyen akar maradni, nem 
kíván átköltözni a központi 
épületbe. Molnár László, az 
egyetem főmérnöke viszont 
tájékoztatott arról, hogy tár
gyalásokat kezdtek a ferenc
városi önkormányzattal a Köz
raktár utcai egyetemünkkel 
szomszédos épület megszerzé
sének lehetőségéről, esetleg an
nak a Köztelek utcai épülettel 
való cseréjéről. A hozzászólá
sok során megjegyezték, hogy 
a szomszédos épület meglehe
tősen le van robbanva, viszont 
ennek ellenére is az egyetem  
számára több szempontból 
érdemes lenne megszerezni; 
közel van a központi épülethez, 
és olyan nagy előadó is kiala

kítható benne, amely egy egész 
évfolyamot befogadhatna, ami
re ma nincs módja az egye
temnek. Előre láthatólag ez a 
csereügy jelentősen el fog hú
zódni, ezért a vezetői testület 
úgy döntött, hogy a Köztelek 
utcai épületbe a KTI költözzön 
be.

A főmérnök beszámolt azok
ról az igényekről, amelyeket 
az egyházi felekezetek támasz
tanak az egyetemmel szemben, 
így a Horánszky utcai épület
re a jezsuiták tartanak igényt. 
Ugyancsak egyházi igény m e
rült fel a Ráday utcai kollégi
um  iránt, amely korábban 
Szent Imre kollégium néven 
működött és 1956-ban államo
sították. A tulajdonjogi kér
dések kapcsán tisztázódott az 
a meglepő dolog is, hogy a 
Ráday utcai kollégium mellet
ti oldalszárnyon két lakóház 
(40 lakás) is az egyetem nevén 
van ugyan, de az IKV gondo
zásában.

Kupcsik József, az Egyetemi 
Szövetségről adott tájékozta
tót. Az e körüli események fel

gyorsultak, azonban a Kerté
szeti Egyelem úgy döntött, 
hogy nem vesz részt a szövet
ségben, mert úgy ítélték meg, 
hogy szakmai vonalon problé
más lehet a Budapesti Műsza
ki Egyetemmel az együttműkö
dés, felkészültsége háttérbe 
szoríthatja a Kertészeti Egye
temet. Viszont a szövetségben 
továbbra is részt akar venni az 
Állatorvostudományi Egye
tem, tehát továbbra is négy 
intézmény tartozna a szövet
séghez.

Andorka Rudolf rektor tájé
koztatást adott a Felsőoktatás 
fejlesztése 2000-ig című terv
ről. A Művelődési Minisztéri
um által kidolgozott koncepció
ban a közgazdasági felsőokta
tás fejlesztési elképzelésének 
feladatáért Andorka Rudolf és 
Veress József a felelős. Ez 
ügyben m ár létrehoztak egy 
bizottságot is.

Szó volt még az egészségügyi 
vezetőképzés feladatáról, vala
m int arról, hogy az elkészült 
átvilágítási anyagot a vezetés 
minden tagja kapja kézhez vé
leménynyilvánítás céljából.

Hardy László kitüntetése
A Felsőoktatási Dolgozók Szakszervezetében végzett 

többéves munkája elismeréséül az FDSZ Emlékplakett
jét vehette át Hardy László, a pénzügyi tanszék m unka
társa. A  kitüntetett idén őszig az FDSZ helyi szervezeté
nek titkára volt egyetemünkön.

Gratulálunk!
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Nyelvtanulás és egyebek
Az elmúlt szombaton, feb

ruár 22-én ismét kísérletet te t
tünk megoldani a mai magyar 
felsőoktatás összes gondját, 
baját. OFÉSZ választmányi 
ülést tartottunk ugyanis a 
Műegyetemen. Igazán grandió
zus feladatok vártak ránk. 
Véleményt kellett volna al
kotnunk ..a felSŐQ-.vtatás.i tör
vényről, a felsőoktatás fejlesz
tésének koncepcióiról, új alap
szabályról, s úgy mellékesen, 
még a felsőoktatásban a nyelv- 
oktatás helyzetéről.

Mivel ez utóbbi tűnt a leg
egyszerűbbnek, rögtön előre is 
vettük a napirendben. A téma 
aktualitását egy szeptemberi 
miniszteri közlemény adta, 
melynek lényege a következők
ben foglalható össze: A dip
lomának nem feltétele az ide
gen nyelv ismerete — ugyan
akkor a hallgatóknak egyete

menként két, főiskolákon egy 
nyelvet kell tanulniuk. Ez nem 
jelentene mást, mint annak a 
régi — orosz nyelv kapcsán 
megismert — rendszernek a 
visszahozását, mely szerint 
nem az a fontos, hogy az em
berek tudják a nyelvet, ha
nem az, hogy órákon vegyenek 
részt. Állásfoglalásunk leszö
gezi, a nyelvtudás hiányának 
leglényegesebb oka: a képzés 
nem megfelelő rendszere. A 
nyelvi képzés bizonyos fokú 
leválasztására lenne szükség 
az egyetemi képzéstől. Ennek 
főképp a következőkben kelle
ne megtestesülni: — A nyelvi 
képzés költségei külön soron 
jelenjenek meg az egyetemi, 
főiskolai költségvetésekben. 
Ezzel elsőként az idegennyelv
oktatásban bevezetve a fel
adatfinanszírozást.

Lehetővé kell tenni, hogy 
az egyetemek és főiskolák ok
tatásukat ne csak a tanszé
keikre alapozzák, ehelyett akk
reditáljanak különböző kur
zusokat. Az intézményen kí
vüli tanfolyamok költségeit a 
normatíva összegéig az intéz
mények fedezzék.

Az ülésen elhangzott hozzá
szólásokból világossá vált, a 
legnagyobb problémát minde
nütt a pénzhiány okozza. A mi 
egyetemünkre gondolva, nem  
tudom, hogy tudna a Nyelvi 
Intézet a minisztérium ilyen 
irányú — a feltételek hiánya 
m iatt irreális — elvárásainak 
megfelelni. Ugyanakkor itt is 
jeleznem kell azokat a prob
lémákat, melyek egyrészt a 
pénzhiányból, másrészt a ru
galmatlanságból, merevségből

fakadnak. Remélem, nem so
káig marad fenn az az álla
pot, hogy a Nyelvi Intézet egy 
külön vár az egyetemen belül. 
Ügy vélem, a tanári és hallga
tói fél érdeke is, hogy minél 
hamarabb megoldást találjunk 
az itt felmerülő kérdésekre. 
Mivel a különállás önmagában 
nem baj, ezért az előbbi ha
sonlatot folytatva, a Nyelvi In 
tézetnek különálló várból kü
lönálló fogadóvá kellene átala
kulnia.

Visszatérve az OFÉSZ ülésé
re; az előírt napirend második 
pontján az OFÉSZ alapszabá
lyára tértünk rá. A legfonto
sabb talán az volt, hogy érez
hetően megerősödött a vidék. 
Az előterjesztéshez képest lé
nyegesen több helyet követel
tek a pesti egyetemekkel 
szemben. Döntés még nincs, 
hisz csak a március végi

Szombathelyi Ferenc,
az E con o ix  Rí. vezérigazgatója

A közeli napokban változás 
következett be az Economix 
Részvénytársaság vezetési 
struktúrájában. Kovács István, 
az Economix elnök-vezérigaz
gatója elnöki pozícióját meg
tartva, feladatát megosztotta. 
A vezérigazgatói feladatkört 
pályázat útján Szombathelyi 
Ferenc nyerte el. Az intézke
déssel az volt a cél, hogy a 
vezetést megerősítsék, a rész
vénytársaság előtt álló fejlő
dési irány elérésében, az ér
dekvédelemben, az apparátus 
ügyeinek vitelében.

Szombathelyi Ferenc nem 
Ismeretlen az egyetem oktatói 
körében. Itt végzett egyete-

izgalmas dolog szá

A közgázon, m int diák, de 
m int oktató és kutató is jól 
érezte magát. A világgazda
sági tanszék munkatársaival 
kapcsolatban is jók az emlé
kei. Annak idején a tanszéken, 
m int kutató írt néhány tanul
mányt, cikket, amelyben ki
emelten foglalkozott Olaszor
szággal. Ennek kapcsán ál
lamközi szerződés révén, álla
mi ösztöndíjjal, fél évet a ró
mai egyetemen' töltött. A Köz- 
gazdasági Egyetemről a Kül
kereskedelmi Minisztériumba 
került, m int köztisztviselő, de 
az egyetemmel nem szakítot
ta meg a kapcsolatát, tovább
ra  is oktatott, sőt, előkészítő 
tanfolyamot is vezetett. Négy
esztendei hivatalnokoskodás 
után, öt évre az olasz kereske
delmi kirendeltség titkára, ké

münkön, majd a világgazda
ságtan tanszéken oktatott. 
Ahogy kinevezése után, be
mutatkozása alkalmából né
hány fórumon maga is hang
súlyozta, visszatérését az alm a
materbe örömteli eseménynek 
tekinti. Az Economixben el
nyert pozíciójában egysze- 
mélyben felel a részvénytársa
ság igazgatótanácsa által ho
zott határozatok, utasítások 
végrehajtásáért, illetve a köz
gyűlésnek az ügyvezetés irá
nyában megfogalmazottak pon
tos keresztülviteléért.

Egyetemi és az azt követő 
pályafutása iránt érdeklődve 
elmondta, hogy érdekes és

mára a visszatérés.
sőbb a hivatal vezetőhelyette
se lett.

Olaszországra általában a 
nyugtalan politikai élet je l
lemző. Meglepő volt számára, 
hogy kint tartózkodása ideje 
alatt nyugodt, jól futó kon
junkturális állapotok uralkod
tak. Viszont ezzel szemben 
Magyarországon megtörtént a 
kardinális változás. Kint ta r
tózkodása ideje alatt lezajlott 
politikai, gazdasági változásra 
jól jellemző, hogy míg 1987 
februárjában Lázár György 
tett hivatalos látogatást Olasz
országban, addig 1990-ben már 
Antall József járt kint. Ezért 
is tartotta rendkívül érdekes
nek a visszatérést az egye
temre. Megemlítette, hogy na
gyon szívesen kapcsolódna

be az oktatás folyamatába 
kiegészítő jelleggel és erre tett 
is jelzéseket. Kíváncsian vár
ja, hogy az új tantervi struk
túra a nemzetközi gazdasági 
kapcsolatok területén milyen 
új lehetőségeket kínálhat.

Megjegyezte, hogy vállalati 
múlttal ugyan nem rendelke
zik, leszámítva azt a két hóna
pos „félrelépést”, amit egy 
olasz—magyar vegyes érdé- 
keltségű cégnél mint igazgató 
töltött. Ilyen szempontból is

kihívásnak tekinti új feladat
körét.

Röviden szólt terveiről, el
képzeléseiről is. Már az eddig 
eltöltött három hét alatt is — 
amit arra fordított, hogy ta
nulmányozza a részvénytársa
ságot, a cég struktúráját, sze
mélyi állományát — megfo
galmazódtak benne az elkép
zelések a továbbfejlesztést il-

(Folytatás a 3. oldalon.)

2000 formt béremelés
szeptemberben?

Nem tervez sokkterápiát a 
Művelődési és Közoktatási 
Minisztérium a felsőoktatás 
fejlesztésében. Legalábbis így 
érzékelte Szivi Józsefné és 
Móczár József, a Felsőoktatá
si Dolgozók Szakszervezetének 
prszágos választmányi ülésén, 
amelyen egyetemünk képvise
letében ve ttek . részt. Móczár 
József, a helyi FDSZ-szervezet 
titkárhelyettese elmondta, hogy 
Kálmán Attila, a minisztérium 
politikai államtitkára adott 
tájékoztatót a felsőoktatás fe j
lesztési elképzeléseiről, illetve 
a tervezett béremelésről.

— Manapság, amikor meg
lehetősen nagy információ- 
hiányban szenvedünk — mond
ja a títkárhelyettes —, talán 
érdekelhetik az egyetem köz
véleményét a tárca törekvései 
Én most. csak két lényeges, 
vitát kiváltó elemét említeném  
a fejlesztési koncepciónak.

Az egyik a létszám. A mi
nisztérium 1995-ig 15—20 szá
zalékkal kívánja emelni a hall
gatói létszámot, 2000-re pedig 
a jelenlegi létszám duplájával 
számol. Ez az elképzelés azt 
fejezi ki, hogy az MKM veze
tése stratégiai ágazatnak te
kinti a felsőoktatást, amit az 
FDSZ természetesen támogat. 
A szakszervezet ugyanakkor 
leszögezi, hogy az ágazat fi
nanszírozása elsősorban álla
mi feladat. Az egyetemek és 
főiskolák egyéb bevételei, il
letve a hallgatói tandíjak 
(amelyek bevezetését a minisz
térium is csak a megfelelő hi
telrendszer, illetve adókedvez
mények megteremtése mellett 
fogadja el), csak kiegészíthe
tik az állami pénzalapokat.

A másik lényeges eleme a 
fejlesztési koncepciónak az, 
hogy normatív alapon kíván
ják elosztani a rendelkezésre 
álló pénzkeretet. Az egy ok-

OFÉSZ-kongresszus hozhat 
ebben a kérdésben határoza
tot.

Az ülés leglényegesebb ré
sze a felsőoktatási törvényter
vezet véleményezése lett vol
na, azonban mivel magát az 
anyagot ott helyben kaptuk 
kézhez, ezért úgy döntöttünk, 
hogy február 25-én újra össze 
kell hívni egy választmányi 
ülést ennek a kérdésnek a 
megtárgyalására. A  felsőokta
tási fejlesztési koncepcióval 
kapcsolatban pedig csak né
hány rövid tájékoztató hang
zott el. A lényeg, hogy a pénz
ügyminiszter ígéretet tett ar
ra, hogy ha a felsőoktatási 
szféra a saját fejlesztésére egy 
olyan elfogadható anyagot 
tesz le az asztalra, amely biz
tosítja a plusz anyagi eszkö
zök hatékony felhasználását, 
akkor ezeket a plusz erőforrá
sokat biztosítják számára. 
Több szekció alakult, elsősor
ban szakterületek szerint cso
portosítva. A közgazdasági-ke
reskedelmi szekcióban az a 
megtisztelő felkérés ért, hogy 
én képviseljem a hallgatósá
got. Ezúton is ígérem, hogy 
minden lényeges dologról tá
jékoztatni fogom a KÖZGAZ
DÁSZ olvasóit.

Röviden szó esett még az 
EFOTT-ról, mely az idén Sze
geden lesz, valamint az OFÉSZ 
kúlkapcsolatairól. Miután 
mindezt megbeszéltük, már 
estébe hajlott az idő, mikor a 
Szabadság hídon visszatértünk 
Pestre.

Rózsás Péter 
HT-elnök

tatóra jutó hallgatói létszám  
mutatójának alkalmazása el
len azonban több kifogás is 
felmerülhet. így például a böl
csészkarok bizonyos kis lét
számú szakjai részéről, ame
lyeken magyar viszonylatban 
nincs szükség tömegoktatásra, 
ám néhány szakember képzé
se mégis fontos a tudományág 
művelése szempontjából. A 
műszaki egyetemek csak tech
nikai parkjuk fejlesztése mel
lett tudják vállalni több hall
gató oktatását. A közgazdasági 
felsőoktatással kapcsolatban 
pedig felmerülhet, hogy a 
rendszerváltás ezt a területet 
érinti a legkritikusabban: új 
tananyagokat kell írni, ami új 
kutatásokat igényel, s ezek fi
nanszírozásáról is gondoskodni 
kell.

Érdekes információ lehet, 
aminek az ülésen kapott egyik 
dokumentum adatsora alapján 
jutottam birtokába. Eszerint, 
ellentétben a velünk szemben 
korábban megfogalmazott állí
tásokkal, a többi egyetemhez 
képest, az OTE kivételével, ná
lunk a legmagasabb a haliga 
tó per oktató arány.

— Mit hallottatok a béreme
léssel kapcsolatban?

— Kis Papp László, az FDSZ

2  h é t
El tudunk mi egyáltalán 

képzelni egy olyan or
szágot, amelynek lakói het
ven törzshöz tartoznak, 
több, m int hetven külön
böző nyelvet beszélnek? 
Ahol iskolában kell ta 
nítani az ország hivatalos 
nyelvét, am it így a lakos
ság hatvan százaléka be
szél, a többivel nincs kom
munikáció?

(2. oldal)
Azt sem tudni, hogy a 

következő választásokon, 
ha másik kormány lesz, 
ugyanúgy nem fog-e leját
szódni a fejvadászat, mint 
ahogy most. Nem fognak-e 
ugyanúgy óriási káder
cserét csinálni és nemcsak 
a felső politikai posztokon, 
hanem ott is, ahol a szak
értelem számít. Mert 
ugyanúgy, ahogy ez most is 
megtörténik, akkor is meg
történhet.

(4—5. oldal)
A páciens felfekszik a 

keskeny, műtőasztalnak 
nevezett valamire. Kezét 
nem tudja hova rakni. 
Valamibe pedig jó lenne 
belekapaszkodni. Nincs mi
be, így lógatja az asztal két 
oldalán. Remeg minden 
ízében. Fél. Vajon felkel-e 
innen, lesz-e még olyan 
egészséges, mint volt? Jár 
az agya.

(6. oldal)
Egyrészt hiba vodt fel

tételezni, hogy az emberek 
általában rendelkeznek a 
belátás tulajdonságával. 
Szó sincs erről. A kar
riervágy határtalan ambí
cióval szokott társulni és 
nagyon úgy néz ki, hogy 
minél tehetségtelenebb 
valaki, a hatalom közelé
ben annál nagyobb ön
bizalomra tesz szert.

(7. oldal)

elnöke jelezte az illetékesek
nek, hogy a szakszervezet ki
fogásolja, hogy míg például az 
ipari tárca 25 százalékos bér
emelést tudott kiharcolni az 
ágazatában dolgozók számára 
1992-re, addig a felsőoktatás 
alkalmazottainak be kellett 
érniük 10 százalékkal. Az ál
lam titkár ismertette a Pénz
ügyminisztériummal folytatott 
tárgyalásaik alakulását. Vég
eredményben arra számítha
tunk, hogy szeptembertől egy
ségesen mindenki 2000 forint 
béremelésben részesül. Ez az 
emelkedés kedvezőbb, mint a 
PM eredeti javaslata (június
tól 5 százalék), jobb alapot 
biztosít az 1993-as százalékos 
bérfejlesztéshez is.

Az FDSZ vezetője egyébként 
elmondta azt is, hogy a felső- 
oktatásnak 6000 nyugdíjasa 
van. Helyzetük aggasztó, a 
szakszervezet egy alapítvány 
létrehozásával igyekszik eny
híteni gondjaikon.

.összességében úgy éreztem 
ezen az ülésen, hogy a minisz
térium józan politikát követ a 
felsőoktatás problémáinak ke
zelésében, megvan a lehetősé
ge a konstruktív együttműkö
désnek,

k.8.
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Amaharául kellene tudnia an 
nak, aki Getachew-t anyanyel
vén szeretné megszólítani. Na 
jó, legyen helyette oromo, vagy 
egy másik ahhoz közel álló 
nyelv. Nem megy? El tudunk 
mi egyáltalán képzelni egy 
olyan országot, amelynek lakói 
hetven törzshöz tartoznak, 
több m int hetven különböző 
nyelvet beszélnek? Ahol isko
lában kell tanítani az ország 
hivatalos nyelvét, am it így a 
lakosság hatvan százaléka be
szél. a többivel nincs kom m u
nikáció? Ahol a hatodik osz
tálytól fölfelé angolul folyik a 
tanítás, hátha ez segít? Amit 
nekünk elképzelni is nehéz, az 
valóság — Etiópiában.

Getachew .azonban m egtanult 
magyarul, m ert hazája ide 
küldte egyetemre, Amikor 
m eglátta a listán a neve m el
lett — Hungary, fogalma sem 
volt róla, hol van és miféle 
hely ez.

— Jó országba jöttem  — 
mondja most, öt év múltán. 
Negyedéves, gazdálkodási szak- 
ra jár. D iplom am unkáját a n 
golul írja, iparfejlesztési s tra

tégiákról. Ez éppen az, am it 
mindig is tanulni szeretett vol
na. Mellette egy holland Tem- 
pus-program keretében három
éves m arketingmenedzsment
tanfolyamra jár. ott jövőre kap 
diplomát. Szakmai gyakorlaton 
a Tungsramban volt, ért a 
pénzügyekhez, a számítógép
hez. Muszáj — mondja. Gon
dolatban m ár a doktorijára 
készül, itt szeretné megírni, 
reméli, kap rá két év hosszab
bítást.

— Hogyan éltél otthon?
— Keresztény családból szár

mazom, Addis Abebától délre 
lakunk egy 15 ezres városban. 
Négyen vagyunk testvérek, két 
fiú, két lány. A lányok tanul
nak, a bátyám agrárfőiskolát 
végzett, az országos erdészet
nél dolgozik. A szüleimnek 
kertjük van, kukoricát, búzát, 
gyümölcsöt term elnek, állatok
kal foglalkoznak. Az érettségi 
után egy évig egy autóalkat
rész-raktárban dolgoztam. 
Amikor odakerültem, megdöb
bentem. m ekkora elfekvő kész
letek vannak. Javaslataim at 
m egírtam  a cég vezetőinek,

Biztonság és gazdaság összefüggéseiről 
.mezei" egyetemi hallgatóknak is

Túrák János (52 éves, két 
gyermek apja) nyerte el a  gaz
dálkodási kar által m eghirde
te tt nyilvános pályázaton a vé
delem-gazdaságtan tanszék 
tanszékvezetői posztját. A 
megbízatás három évre szól, 
beleillik a tanszékvezetők 
egyetemi m egújításának folya
m atába. Túrák János 1961-ben 
végzett egyetemünkön. Ezt kö
vetően a Magyar Honvédség
nél töltö tt be különböző be
osztásokat. A katonai gazda
ságtan tudom ányterületi meg
határozásával foglalkozó kan
didátusi disszertációját 1989- 
ben védte meg. Rövid bem u
tatkozó in te rjú ra  kértük  az új 
tanszékvezetőt.

— M iért je len tkezett a tan
székvezetői pályázatra? Nem  
visszalépés ez az ön számára? 
Végül is szép köztisztviselői 
karriert ju to tt be a m iniszté
riumban.

— Semmiképpen sem tekin
tem  visszalépésnek, hogy az 
egyetem re kerülhettem . Nem 
„parancsra tettem ”, nincs m ö
götte „szervezeti átalakítás”. 
M ár korábban tanszékvezetővé 
válhattam  volna kinevezés ú t
ján, pályázati megmérettetés 
nélkül. Örülök, hogy nem él
tem  az akkori lehetőséggel és 
most nyílt, sokoldalú összeha
sonlítás u tán  nyertem el ezt a 
tisztet.

Ami a karrie rt illeti, nem 
titkolom, hogy 52 évesen a had
seregben m ár a pályája végé
hez közeledik az ember. A 
tiszti nyugdíjkorhatár 55 év, és 
ezt napjainkban elég szigorúan 
betartják . Nem ez volt azon
ban a motivációm, hiszen a 
következő három évben „ru
tinból” végezhettem volna a 
m unkám , és nem  kellene 
újabb nyelvvizsgára készül
nöm. Insp irált a  lehetőség, 
hogy m egpályázhatom ezt a 
posztot, s ha elnyerem, töb
bet tehetek azért, hogy jól fe l
készült szakem berek gazdál
kodjanak a hadsereg eszközei

vel, a nemzeti vagyon közel 
tíz százalékával.

— A  seregben egész pálya
jutása alatt közgazdasági kér
désekkel joglalkozott. Gondo
lom. az eközben szerzett ta
pasztalatai ind ítják arra, hogy 
ezt ilyen jontos jeladatnak  
tartsa.

— Amikor 1962-ben a hon
védség állományába kerültem, 
m egdöbbentett az a közgazda- 
sági felkészületlenség, am e
lyet akár a vezérkar gazdasá
gi tervező szervében is tapasz
talhattam . A hadsereg „gazdál
kodása” naturáliákon alapult, 
a  ruhanem űtől az alkatrésze
kig természetes mértékegysé
gekben számolt norm ák alap 
ján osztották szét a javakat a  
katonai szervezetek, a katonák 
és a tisztek között. Ez a  m ód
szer teljességgel nélkülözte a 
közgazdasági szemléletet, az 
egyes tevékenységek költségei
nek figyelembevételét. Az 
1968-as gazdasági reform  a 
hadseregben is éreztette hatá
sát. Akkor kezdődött el az az 
átalakulás, m elynek eredm é
nyeként ma m ár a honvédség 
egyes szervezetei önálló költ
ségvetési gazdálkodást folytat
nak és

nunk. Egyszóval tényleg régi 
„szívügyem”, hogy a védelem 
és a gazdaság kölcsönhatásai 
szervezett és elmélyült ku ta tá
si terü letet képezhessenek.

— A z egyetem közvélem é
nye előtt nem  teljesen világos 
a tanszék státusa. M ennyire 
szól bele a munkájuk'ba a 
tanszéket jinanszírözó Honvé- 
lelm i M inisztérium?

— A tanszék működéséről 
szóló kétoldalú megállapodás 
szerint az egyetem biztosítja a 
működésünk alapvető techni

kai feltételeit (helyiségek, 
infrastruktúra), a fegyveres 
testületek gondoskodnak a 
személyi feltételekről, magya
rul az itt  dolgozók HM- és 
BM -státuson varrnak. Az ok
tato tt tem atika kidolgozásában 
meglehetősen nagy szabadsá
got élvezünk. Egyeztetjük 
ugyan a tananyagainkat a 
honvédség illetékeseivel, de 
ez nem jelenti azt, hogy a 
HM -nek bárm iféle jóváhagyá
si jogköre lenne azok fölött. 
Ami az egyetemmel szembeni 
kötelezettségeket illeti,

ugyanaz vonatkozik ránk, mint bármely más tanszékre:

a kari és egyetemi tudom á
nyos, illetve vezető testületek
nek ■ kell fees xánftán úrik • Jaz 
egyelem tansZékVire-^onátkpf 
zó Követelmények alapján- 
folytatott munkánkról.

A tanszék eddigi tevékeny
sége során több rhiht száz, 
kilencven százalékban esti-le
velező tagozatos védelemgaz
dasági hallgató, felkészítésé
ben vett részt. Mivel ezek a 
tagozatok megszűnnek, de a 
fegyveres testületek közgazda- 
sági beosztást betöltő szak
em bereket továbbra is Igé
nyelnek, új képzési. form ákat 
kell bevezetni. Egyrészt az il
letékes szervek, igényeiknek 
megfelelően, • évente 15-20 
nappalis hallgatóval ösztöndí
jas szerződést köthetnek, akik 
ennek megfelelően hálunk ta 
nulnának, végzésük után pe
dig az ösztöndíjukat fedéző 
szervezetnél, vagy a nemzet-

gazdaság más védelemgazda- 
ság-i szerveinél helyezkedné- 
néfef'éfc Másrészt fiiég 'kell ta 
lálnunk a m ódját annak, hogy 
megfelelő különbözeti, vizsgák 
letétele mellett, graduális 
képzésre az egyetemre jöhes
senek a Bolyai János K ato
nai Műszaki Főiskola pénzügy 
és hadtáp szakán végzett 
üzemgazdászok is. Ezeket a 
problém ákat az érdekeltek, 
így az egyetem illetékes veze
tői részvételével március 6-án 
egy közös értekezleten igyek
szünk tisztázni.

— Van azonban egy másik 
tanszéki jeladatuk is, am ely
nek teljesítésében nem  sike
rült kom oly eredm ényeket je l
m uta tn iuk az elm últ években. 
Egyelőre nem  kínálnak a Köz
gáz „rendes” nappalis diákjai 
körében népszerű védelem 
gazdasági tárgyakat.

— Mi is

e funkció ellátását tartjuk a nehezebb diónak.

sok mindent vállalati formában, vállalkozásszerűen hajtanak
végre.

(Jórészt így m űködnek pél
dául a javító szervezetek, il
letve a szociális és kulturális 
intézmények.) Ugyanakkor a 
M agyar Honvédség még csak 
most té r át az összes többi 
költségvetési szervben évtize
dek óta alkalm azott számviteli 
előírások használatára. Nem
rég született az a döntés is, 
hogy m inden dandárnál, a 
hadsereg „alapszervezeteinél” 
két-három  olyan közgazdász 
tiszt dolgozzon, akik „főállás
ban ” a szervezet gazdálkodásá
val foglalkoznak és megerősí
tették  a számviteli feladatok

ban kiem elt felelősséggel m ű
ködő pénzügyi szervezeteket is.

Ezek a változások jól felké
szült közgazdasági szakembe
reket igényelnek, és a legma
gasabb képzettséget a Közgaz
dasági Egyetem biztosíthatja 
a honvédség számára is. Ezt 
a Honvédelmi Minisztérium 
vezetése elég régen felismerte, 
ezért kezdeményezte 1984-ben 
a védelemgazdasági tanszék 
létrehozását az egyetemmel 
való szoros együttműködésben. 
M int a hadsereg gazdálkodá
sáért felelős egyik miniszté
riumi tisztviselő magam is

részt vettem a tanszék megalakításában.

A tananyagok egyik szerzője- 
ként. külső előadóként folya
matosan részt vettem az itte
ni m unkában, De volt olyan 
tisztem  is, hogy a HM képvi
selőiéként az egyetemi taná
cson érveljek am ellett, hogy 
a fegyveres testületek műkö
désével, Eletve a rendkívüli

helyzetekre, term észeti ka
tasztrófákra való felkészülés 
sei kapcsolatos gazdasági te
vékenységeket jelentőségük, 
méreteik, súlyos gazdasági ha
tásaik m iatt közgazdasági 
szakfeladatként, önálló ága
zati közgazdasági tudomány 
kereteiben célszerű vizsgál-

Űgy véljük, hogy a ma és a 
jövő közgazdászainak nyílt 
szakmai érdeklődéssel kell 
vizsgálniuk a fegyveres védel
met is magában foglaló biz
tonság világ- és nemzetgazda
sági jelentőségű gazdasági ösz- 
szefüggéseit. Nyilvánvaló, hogy 
ehhez az eddigi tananyagain
kat ú jakkal kell felváltanunk. 
Megkezdtük egy új tárgy te
m atikájának kidolgozását. Cí
me: A biztonságpolitika gaz
dasági alapjai. Már az előké
születekbe bevontunk számos 
egyetemi és az egyetemen kí
vül dolgozó szakértőt. A sz á 
zon belülről” Ágh A ttila  és 
Rostoványi Zsolt kapcsolódott 
be a munkába. Azt tervezzük, 
hogy a posztgraduális képzés
ben jövő év elejétől, a nap
pali tagozatos oktatásban 1993 
őszétől jelenünk meg ezzel a 
kurzusunkkal.

— A védelem témakörének 
szempontjából gyökeres válto
zást jelent az ország politikai
katonai orientációjának meg
változása. Milyen lépéseket 
tesznek a nyugati katonai gaz
dasági ismeretek adaptálásá- 
ra?

— A rendszerváltás, és. a 
nemzetközi környezet átalaku
lása nagyon komoly kihívást 
jelent számunkra. A m unka
társaink nyugati hadigazdasá
gi ismeretei, beleértve az 
enyémet is, hiányosak. Közü
lünk egyedül Nógrádi Grjörgy- 
nek  vannak számottevő biz
tonságpolitikai tárgyú nem zet
közi, elsősorban németországi

kapcsolatai. M entségünkre 
hadd mondjam el, hogy a 
hadseregben évtizedeken ke
resztül a szovjet hadtudomány 
eredményeinek adaptálása volt 
a tudományos munka m eghir
detett célja.

Hiányosságaink pótlására jó 
lehetőségeket biztosít, hogy 
már eddig is részt vehettünk 
néhány konferencián Nyugat- 
Európában, több ajánlatot 
kaptunk a segítségnyújtásra, 
például belga, kanadai, illetve 
a NATO alkalm azásában lévő 
szakemberektől. Mi m agunk is 
szerveztünk egy nemzetközi 
konferenciát tavaly az egye
temen és fogadtunk egy, az 
USA-ból érkezett vendégpro
fesszort is; Magyar kutatók,- 
szakemberek, katonai vezetők, 
így többek között Király Béla 
vezérezredes úr ajánlotta se
gítségét nehézségeink csök
kentésére.

A kialakuló magyar piac- 
gazdaságban a nyugati orszá
gokra jellemző, racionálisan 
gazdálkodó fegyveres testüle
tekre van szükség. Nekünk 
ezek számára kell szakembe
reket képeznünk és ehhez ter
mészetesen a piacgazdasági 
gyakorlatot kell példának te
kintenünk. Nagy sikernek ta r
tanám, ha erre törekedve 
olyan tárgyakkal tudnánk elő
állni már az én hároméves 
tanszékvezetői megbízatásom 
ideje alatt, ami az egyetemi 
hallgatóság jelentős részének 
érdeklődésére is számot ta rt
hat* K. S.

nagyon hálásak voltak, hogy 
sikerült az 50 milliós készletet 
fölszámolni, a hiánycikkeket 
pedig beszerezni. Az a helyzet, 
hogy a külföldi szállítóknak 
fogalmuk sincs az etiópiai vi
szonyokról, nem tudják pél
dául, hogy a talaj nagyon ke
mény, és ezért a kombájnok, 
traktorok bizonyos alkatrészeit 
hetente kell cserélni. Rajtam  
kívül kevesen voltak, akik át
látták  az egész alkatrész-gaz
dálkodást. Nem is akartak el
engedni, am ikor egyetemre je
lentkeztem, és még sokáig le
veleztünk, így tudom, hogy a 
távozásom után megint sok 
gond volt. Dolgozni nagyon 
szeretek, mindent megcsinálok. 
Politikai érdeklődésem viszont 
nincs, a politikát nem szere
tem. Azt meg végképp nem 
bírom, ha valaki többet poli
tizál, m int am ennyit dolgozik.

— Éhínség, polgárháború, 
aszály, törzsi viszály, politikai 
villongások sú jtják Etiópiát 
em berem lékezet óta.

— Az etiópiai szocializmus a 
szovjet másolata volt. annak 
összeomlásával azonnal össze 
is dőlt. Ma m ár Kuba a világ 
egyetlen szocialista országa, 
de nem hinném, hogy sokáig 
ta rtja  magát. Nálunk egyelőre 
még egy párt van, jövőre lesz
nek többpárti választások.

— A z eritreai tartománnyal 
jolytatott polgárháború végét 
is je lenti ez?

— Eritrea idén elszakadt, de 
ezt Etiópia társadalm a nem fo
gadja el. Az egész konfliktus 
gyökere 1928-ra nyúlik vissza, 
vagyis európai időszámítás sze
rin t 1936-ra, am ikor is . . .

— Micsoda? Nálatok más 
időszámítás van?

— Igen, nálunk most 1984-et 
írnak. Mi is Krisztus születé
sétől szám ítjuk az időt, csak 
mi nyolc évvel később vettük 
észre a  kezdetet, úgyhogy in
nen a nyolc év lemaradás. 
Szóval 1936-ban Olaszország 
m egtám adta Etiópiát, és öt 
évig véres háború dúlt. H ihe
tetlen erőkülönbség volt az ola
szok javára, ők repülőről bom
báztak, a helyi hadsereg kés
sel felf egy vérzett gyalogosok
ból állt. És mégis, a  császári 
csapatok E ritreá ig ' ju to ttak  
előre, de onnan végkim erülés 
m iatt vissza kellett fordulniuk. 
Ez az alap ja annak a jogtalan 
vádnak, hogy Etiópia magára 
hagyta északi tartom ányát, 
melynek ezért — bár soha 
nem volt külön állam —, most 
joga van elszakadni.

— Hailé Szelasszié császár, 
a Négus még csak ism ert va
lamennyire, de Etiópia közel
múltjáról szinte sem m it nem  
tudunk.

— A régi társadalom ban a 
régi ku ltú ra dominált, am ely
ben sok erdőlakó, tudatlan 
ember sokat hibázott. Nem pa
naszkodom rájuk, megtették, 
am it tudtak. De akkor is. a 
„szocializmus” a la tt is tanítani 
kellett volna a népet, de ezzel 
se a császárok, se az elnökök 
nem törődtek, m indenki csak 
a személyes hatalm ára, a sa
já t törzse boldogulására gon
dolt. mással nem törődött, e l
felejtette, m it jelent Etiópia. 
Ma még beszélni sem tudunk 
egymással. Nekem jó szakmám 
lesz, m ajd csak megleszek va
lahogy, de mi lesz a többivel? 
A második világháború utáni 
vezetők m ár lá tták  a világot, 
tudták, hogyan élnek máshol 
és mégse csináltak semmit. 
Etiópia gazdag ország lehetne, 
nagyon jók az adottságai. Pél
dául: Hailé Szelasszié bukása
kor még az ország negyven 
százalékát borította erdő, a 
„szocializmusban” kiirtották 
mind. termelőszövetkezetnek, 
lakótelepnek kellett a hely, 
m ára m ár csak négy százalék

maradt, a vadállataink Kenyá
ba menekültek. A GDP het
ven százalékát fegyverkezésre 
fordították, éhezés, bombázás 
egyszerre pusztított. Pedig a 
fegyver, a háború csak vesz
teséget termel nekünk, ugyan
akkor a fegyvereket eladó szo
cialista országoknak és az 
USA-nak ez nagyon jó üzlet 
volt. Nálunk is meghaltak ku
bai katonák, nagyon sajnálom 
őket. Mengisztu Zimbabwéba 
menekült, de diktatúrájának 
következményei ott maradtak. 
A lakosság fele párttag, akik 
általában csak nyolc osztályt 
végeztek, aztán dupla fizeté
sért „irányítottak”, de valójá
ban inkább zavarták a mun
kásokat a dolgukban. Most 
m ár dolgozni kell végre, nem 
politizálni, de az a baj, hogy 
az em berek félnek, egyelőre a 
tudósok, a szakemberek se 
m ernek beleszólni az ország 
sorsába. Sokan em igrálnak is, 
vagy nem térnek haza tanul
m ányaik végeztével.

— Ti hányán vagytok Ma
gyarországon?

— Négy éve még körülbelül 
kilencvenen voltunk, a fele az
óta máshova költözött vagy ha
zament.

— A te gondolkodásodra ho
gyan hatnak ezek az évek?

— Minél többet tud az em
ber, annál jobban gondolko
dik. Szeretek olvasni, tanulni, 
a  kötelező dolgokon túl is. Az 
a világ, am iről a régebbi köny
vekből tanultam , gyakorlatilag 
nem létezik, a régi írások nem 
igazak. Én azt gondolom, hogy 
a véleményem téves lehet, de 
hazug nem. a szakembernek 
hazudnia nem szabad. Eddig is 
eszerint éltem, írtam, de attól 
tartok, mi lesz majd. ha a tu
dásom alapján azt kell mon
danom otthon, hogy am it akar 
nak. az rossz, téves, nem igaz..: 
Ilyenkor a rra  gondolok, hogy 
ha én meg is halok, a mun
kám megmarad az utókornak. 
Látom, hogy itt m ár nem fél
nek az emberek, és váróm, 
hogy ez máshol is így legyen. 
De nagyon nehéz látni a hazá
mat, és azt érezni, hogy tenni 
kell, de nincs lehetőség* és még
is muszáj. Nekem m ár nem. 
lesz jobb; de á  fiam nak, a fiam 
fiának igen. -< c, -

— Mi nehéz itt neked?
— A magyar nyelvet meg

tanulni nehéz volt. Meg aztán 
nem régiben láttam , ahogy a 
bőrfejűek m egvertek valakit.

— Félsz?
— Keresztény vagyok, csak 

a bőrfejűektől félek, és amikor 
kimegyek az utcára, megné
zem. m erre járhatok. Tavaly 
10-15 skinhead megverte az 
egyik barátom at, majdnem 
m eghalt. Jö tt a rendőrség, ket
tőt elfogtak. A rendőrök meg
engedték, hogy megkérdezzem 
tőlük, mi volt ezzel a céljuk. 
Azt mondta az egyik, hogy 
nyolc általánost végzett, dol
gozik, a szülei is dolgoznak, 
mégis nehéz az életük, m ert 
mi elfoglaljuk az ő helyüket, 
és m enjünk haza. Ugyanazt 
mondom most is, am it neki 
mondtam erre: minket a m a
gyar állam úgy fogadott, m in t' 
sa ját gyermekeit, ha ezzel 
problémád van. fordulj az ál
lamodhoz. Én nem meghalni 
jöttem  ide, hanem tanulni, és 
egy ország vár haza. m ert 
szüksége van arra, am it itt 
megtanulok. A jog egyformán 
megillet mindenkit. Ha engem 
megölsz vagy hazaküldesz. a t
tól neked se több pénzed, se jó 
életed nem lesz. Ha egyszer 
tönkrem ent egy ország, ott 
csak lassan javul a helyzet, és 
addig nehéz benne m indenki
nek.

Amikor megütsz egy embert, 
te is meghalsz egy k ic s it. . .

M. G.
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VONALKÓD É S S Z E R E T E T
Szeretnek m in k e t. . .  ez volt 

a k ö z g a z d á s z  legutóbbi
számában Barmai Gábor glosz- 
Szajának címe. Hát szeresse 
önöket, kedves hallgató, a 
M argaréta csomagküldő. Az 
AULA Kiadó Önöket, m int vá
sárló, m int üzletfél tiszteli, 
Önöknek szolgáltat, Önökből 
él. Ennyit a címről.

Sajnálom, hogy gondjait 
nem tudjuk személyesen meg
beszélni, hiszen nem biztos, 
hogy sokan osztják azokat. El
ső elképzeléseinket ugyancsak 
Harmai Gábor bírálta meg 
(akkor még úgy terveztük, 
hogy hónokat, „játékpénzeket” 
adnánk. Igaza lett volna, ha 
azt vezetjük be, nehézkes, sok 
bosszúsággal és költséggel járó 
rendszer lett volna.)

A vonalkódrendszert az 
egyetem vezetőivel és a 
IIT képviselőivel egyeztettük. 
Miért döntöttünk a bevezetése 
m ellett?

Az Aula Kiadó Kft. az egye
temi jegyzet- és tankönyvki
adásra, terjesztésre jött létre. 
A kiadó egyszemélyes kft. for
mában működik, a BKE Ala

pítvány a tulajdonosa. Alapí- 
tásához egymillió forint alap
tőkével járult hozzá. Az egye
temtől béreljük a helyiségeket, 
a számítógépeket.

Az egyetem éves tananyag
igényéhez 25—30 millió forint 
kellene. Azt hiszem, fenti fel
tételek közt semmilyen kiadá
si tevékenységet nein tudnánk 
ellátni, forgótőke hiányában. 
Az AULA tehát azt javasolta, 
hogy a minisztérium által az 
egyetemnek, jegyzetvásárlás 
támogatására adott összeget 
adja át nekünk.

Mit adunk cserébe?
A  kft. vállalta, hogy a nap

pali hallgatók számára a köny
veket önköltségen adja. A 
Hallgatói Tagozat betekinthet 
az éves elszámolásunkba, ame
lyet egyébként is tartozunk az 
Alapítványnak elkészíteni. 
Pontosan kimutatjuk, hogy ho
gyan használjuk fel a hallga
tói támogatás összegét. Mint
hogy nem kívánunk minden 
vásárláskor minden hallgatót 
igazoltatni, ugyanakkor a kül
ső vásárlókat sem kívánjuk a 
hallgatók pénzéből megaján

dékozni, úgy döntöttünk, hogy 
a leggyorsabb, legegyszerűbb 
módszer a vonalkártyarend
szer kidolgozása.

További ajánlatunk volt, 
hogy a minisztérium által ha
vonta utalt hallgatói támoga
tást' hitelkártyarendszerben 
megelőlegezzük. (Másképp 
Harmai Gábor arról cikkezhe
tett volna, hogy minek havon
ta adni háromszázat, miért 
néni kapják meg egyben a fél
évi keretet, hiszen többnyire 
egyszerre, évkezdéskor költik 
el a pénzt takönyvekre.)

Azt pedig, hogy a hallga
tóknak visszaadjuk az önkölt
ségi ár és a (szabad) fogyasz
tói ár különbségét, úgy oldot
tuk meg, hogy nem az 1500-at 
kapja meg minden hallgató, 
hanem 2000-ért vásárolhat. 
Ügy gondolom, hogy ez fair, 
sőt, mi tettünk- a hallgatók 
számára kedvező ajánlatot.

Ennek az az ára, hogy a 
hallgatók kénytelenek lesznek 
vigyázni „fecnijükre”, melyet, 
ha a diákigazolvány zsebében 
helyeznek el, csak azzal együtt 
veszíthetnek el. Remélem,

hogy hamarosan újfajta diák
igazolvány léphet életbe, me
lyen eleve szerepel a hallga
tók azonosítására szolgáló vo
nalkód vagy mágnescsík, és 
még ennyi esélye sem lesz az 
elvesztésnek. A „fecni” elvesz
tését egyébként 200 forinttal 
„büntetjük”, hogy még jobban 
vigyázzanak rá.

Az állam — Harmai Gábor 
által jellemzett — szerető gon
doskodásáról pedig annyit, 
hogy az államnak a vonalkód
hoz semmi köze, ezt a kft. ta
lálta ki, vezette be. Az állam
nak a havi 300 forint szerető 
„adománya”, amelyet jelenleg 
sokkal hatékonyabban lehet 
felhasználni, mint a hatósági 
áras, költségek iránt teljesen 
érzéketlen rendszerben. Búr 
Harmai Gábor tavalyi glosszá- 
jára nem válaszoltam (készül
tem válaszolni), most felaján
lom, hogy szívesen várom egy 
beszélgetésre, s ha konstruktív 
javaslatot tesz, meg is köszö
nöm.

Dr. Halász Géza igazgató, 
AULA Kiadó Kft. Fotó: Kelemen Zoltán

Szinte változatlan „vezérkar”
A gazdálkodási kar kari tanácsa február 19-i ülésén tanszék- 

vezetői pályázatokról nyilvánított véleményt. A testület támo
gatta a  következő pályázókat: Chikán Attila  (vállalatgazdaság
tan tanszék, 18 mellette, 1 ellene, 1 tartózkodás), Berács Józsej 
(marketing tanszék, 16, 2, 2), Sárközy Tamás (gazdasági jogi 
tanszék, 19, 1, 0), Dobák Miklós (vezetési és szervezési tanszék, 
17, 1, 2), Mészáros Tamás (alkalmazott közgazdaságtan tanszék, 
13, 0, 2), Kerekes Sándor (környezetgazdaságtan és technológia 
tanszék, 20, 0, 0), Tóth Tamás (külgazdaságtan tanszék, 18, 1, 1), 
Baricz Rezső (számvitel tanszék, 19, 1, 0), Csáki Csaba (agrár 
tanszék. 19, 1, 0). A kari tanács egyhangú szavazással támogat
ta  Görög Mihály (technológia tanszék) dékánhelyettesi kineve
zését.

olyan egyszerűen és csendben, m int ahogyan éltem és 
dolgoztam az egyetemen. Azzal a biztos tudattal megyek 
el, hogy nem nyom talanul távozom. A vezetésem alatt 
összekovácsolódott Gazdasági Igazgatóság őszinte tisz
telettel és nagy odaadással szolgálta az egyetemet.

Hosszú időn keresztül nem tudtak bennünket eltánto
rítani a megalapozatlan rossz vélemények, m ert sokkal 
több jó szót és köszönetét is kaptunk. Sokan tudják, hogy 
az adott feltételek m ellett másutt sem tudják jobban 
csinálni. g.

Kösznöm, hogy a magyar felsőoktatás ügyét szolgál
hattam . Nagyon fájó szívvel köszönök el, és szerénysé
gem sem tud megakadályozni, hogy kimondjam, mert 
úgy érzem, hogy a jövőben is szükség lenne rám.

Sok sikert kívánok mindenkinek
Monck Lászlóim

Az Etonomix továbbfejlesztése
(Folytatás az 1. oldalról)

letően, m egtartva a cég ta
nácsadó tevékenységét, ezen 
beiül is összekapcsolódva az 
alma m aterrel, mintegy rá 
épülve az oktatók tudományos 
potenciájára. Ezzel a nagyon 
biztos háttérrel az egyetlen ko
moly cég lehet ebben az üzlet
ágban, A továbbfejlesztési el
képzelések között em lítette a 
külker-képviselet, a reklám-, 
a m arketing- és a külföldi ki-

az Economix tőré:

K ét-három  év kell ahhoz, hogy 
kiderüljön, hogy ebben a piaci 
környezetben a cég hogyan 
tudja venni a váltást. A pia
con ugyanis rendkívül erős a

szakmai hozzáértésén túl ban

állítási tevékenységet. De cél
szerű lenne a külföldi vásárok 
képviselete is. Ezeken a terü
leteken lényegi előrelépésre 
van szükség. M indamellett sze
retné az Economix korábban 
kialakított nemzetközi kapcso
latait az olasz reláció mellett 
angolszász és német körökkel 
bővíteni.

Szólt arról is, hogy osztja a 
részvénytársaság vezetőségé
nek azt a véleményét, hogy

porthoz érkezett.

külföldi és hazai tanácsadás 
koonkurenciája. Ebben a ver
senyben az egyetemi m unka
társak

;i kapcsolatokra van szükség,

mellyel olyan területek bizto
síthatók, amivel az Economix 
jelenleg nem rendelkezik. 
Mindezek m iatt van jelenleg 
hátrányban. Ezért e vonalat 
mindenképpen fejleszteni kell.

Az ismerkedés időszaka alatt 
az új vezérigazgató sok sikeres 
ötlettel találkozott. Éppen 
ezért bizakodóan tekint a vál
tozások elé, melyeknek leve
zénylésére is vállalkozott. Vé
leménye szerint az oktatói 
háttérrel megvan a lehetőség 
az új piaci pozíciók megszer
zésére.

Az alkalmazotti állomány
ban nem tervez hirtelen válto
zást. Amennyiben azonban s i
kerül egy új profil bevezetése, 
úgy ettől sem zárkózhat el. De 
megnyugtatásul közölte, nincs 
benne semmi olyan indulat, 
amely az Economixot lényegi 
módon érintené. Sőt, fordítva, 
messzemenőkig számít a tevé
kenység során a kollektíva tá 
mogatására.

Végezetül szólt arról, hogy 
az Economix Részvénytársaság 
és

az egyetem kapcsolatát m iham arabb (cljesköríicn át kell 
tekinteni.

Ebbe a témakörbe beletartozik 
az egyetemnek nyújtott támo
gatás, az egyetemi dolgozók 
szakmai, tudományos felké
szültségének piaci javítása és 
a részvénytársaság épületen 
belüli elhelyezése, tehát a kap
csolat áttekintésének teljes 
komplexitása. A közeljövőben

az Economixnak és az egyete
mi vezetésnek ezeknek a meg
tárgyalására föltétlenül időt 
kell szakítani, napirendre kel) 
tűzni. ,

Szombathelyi Ferencnek, a 
részvénytársaság új vezérigaz
gatójának terveihez, elképze
léseihez sok sikert kívánunk.

he
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Semsey Barna, a HT alelnöke
kozói kollégium és bekapcso
lódtam, ez még közelebb ho
zott a közéletiséghez. Diákvá
lasztmányi tag lettem. így már 
adott volt a következő lépés, 
vagyis, hogy érdemes lenne 
egyetemi szinten is kipróbálni 
magam. Amióta az egyetemi 
tanács tagja lettem, könnyeb
ben tudok emberi kapcsolato
kat teremteni. Ilyen szempont
ból ez a közösség nekem na
gyon sokat jelent. Hasz
nos olyan . szempontból is, 
hogy rálátok, hogy mi 
folyik az egyetemi szinten. 
Amíg nem voltam egyetemi ta
nácstag, csak az intézkedések 
végső fázisait volt módom lát
ni. Ma azt is látom, mi az oka 
az egyes problémáknak és ho
gyan lehetne rajta  változtatni.

— Sok munkát jelent a HT 
számodra?

— Amennyit az ember fel
vállal. Lehet úgy is HT-tag 
valaki, hogy nem csinál sem 
mit. Van olyan külső besegí 
tő, aki többet tesz a HT-ért, 
m int egy HT-képviselő. Sze
rintem én elég hatékonyan 
részt veszek a munkában, bár 
nem mondhatom, hogy ezen 
nem lehetne javítani. De ha 
Rózsás Péternek sürgős fela 
data van és a segítségemet ké 
ri, én soha nem mondok ne  ̂
met, számíthat rám. Most pél
dául végleges formába öntjük 
a hallgatói juttatások adóalap
ba történő beszámításáról szó
ló tájékoztatót és az OFÉSZ 
választmányi gyűlésén javas
latot teszünk arra, hogy hogyan 
kössenek a diákok szerződést. 
Itt ugyanis lehet választani a

kedvezőbb formulák között. 
Ezt az összeállításunkat sze
retnénk minél szélesebb kör
ben közkinccsé tenni. A HT- 
munkán kívül rendszerint vál
lalok más feladatokat is. Szá
momra ugyanis nem okoz 
megterhelést az egyetem. Ál
talában mindig jóval négyes 
fölött volt az átlagom. A sok 
vállalkozásnak persze késve 
jelentkezett a hatása, ami elég 
idegesítő volt. Ilyenkor rend
szerint elhatározom, többet 
semmit nem vállalok, kényel
mesen akarom elvégezni az 
egyetemet. Aztán egy idő után 
ú jra csak kezdődik minden 
elölről. De az ezzel járó ku
darcélmények hozzásegítenek 
ahhoz, hogy jobban megismer
jem magamat, előbb-utóbb be
határoljam, meddig vagyok 
terhelhető túlfeszítés nélkül.

— Meddig csinálod a HT- 
munkát?

— Kedvem is van hozzá, 
meg elképzeléseim is a jövőt 
illetően. Mint már említettem, 
szeretném, ha növekedne a kül
földi ösztöndíjak száma. De 
úgy érzem, szervezeti változ
tatásokra is szükség van a 
HT-ban. Jó lenne hatékonyab
bá és kicsit szélesebb körűvé 
is tenni a HT munkáját. A 
tervezett szervezeti átalakítá
sokban azonban már ebben a 
félévben nem tudok részt ven
ni. Március 21-én a TEMPUS 
keretében három hónapos ösz
töndíjjal Hollandiába megyek. 
Indulás előtt, persze, még van 
néhány tennivalóm, be szeret
ném fejezni a tanévet minél 
kevesebb halasztással.

H.E,

Egészségügyi
menedzserképzés

Semsey Barna, a HT alelnö
ke harmadéves közgazdasági 
szakos hallgató. A tavalyi vá
lasztásoknál jutott be a  HT- 
ba. Viszonylag sok szavazatot 
kapott, így a középmezőnyben 
végzett.

— Miért akartál HT-tag len
ni?

— Sokat beszélgettem ab
ban az időben az egyetemi ta
nács döntései után a HT-ta- 
gokkal. Nemegyszer meg is 
mondtam nekik a  véleménye
met, hogy én nem így döntöt
tem volna. Egyszóval, kritizál
tam őket. Ha másként csinál
nád, akkor m iért nem teszel 
érte, hogy te is beleszólhass a 
döntésbe? — mondták. Hát, így 
jutottam el ahhoz a gondolat
hoz, hogy HT-tag legyek.

— Azóta ennek a HT-nek 
volt már néhány forró pilla
nata az érdekvédelmi m unká
ban. Szereztél némi tapaszta
latot, most, hogy látod, érde
mes HT-tagnak lenni? Hisz 
ami a diákságot illeti, elég 
passzív a munkátokkal szem
ben.

— Ez így igaz. Addig nem 
érdekli őket a HT, amíg nem 
éri közvetlenül érdekeiket sé
relem. Ez volt tavaly is, ami
kor eltörölték a pót zh-t. A 
másodévesek azonnal felzúdul
tak. Vagy amikor gond volt az 
elm. törivel a negyedéveseknél. 
Mi minden körülmények kö
zött megpróbáljuk az érdekvé
delmet becsülettel ellátni. Az 
érdektelenséget én teljesen 
természetesnek veszem, engem 
nem zavar. A diákoknak meg
van a maguk mindennapi 
feladata mi meg azért va
gyunk, hogyha szükség van 
ránk, tegyük a dolgunkat. Ál
talában elmondhatom, hogy a 
HT felelősségteljesen dolgo
zik. Nem próbál meg jogtalan 
előnyöket kiharcolni. Inkább 
az oktatás színvonalának eme
lésére törekszik.

— Vajon más egyetemeken 
milyen a hallgatók aktivitása 
az érdekvédelmi munka iránt?

— Az OFÉSZ-kongresszus 
tapasztalatai alapján megálla
pítható, hogy a többi egyete
men is passzívak a diákok. 
Még nálunk viszonylag jobb a 
helyzet. A többi egyetemhez 
képest itt a tanárok és a diá
kok között jó a viszony, ebből 
kifolyólag kevesebb a súrlódás.

— Mi a véleményed az egye
temi tanács munkájáról?

— Amikor bekerültem a ta
nácsba, a kíváncsiság domi
nált bennem. Néha azt érez
tem, hogy a vita parttalanná 
válik. De amikor döntésre ke
rült a sor, a tanács konszen
zusra jutott. Hamar kiderült 
az is, hogy a hallgatók sza
vazata eldöntheti a mérleg 
nyelvét. így azok az oktató 
képviselők, akik meg akarták 
nyerni a diákok szimpátiáját, 
figyelembe vették a hallgatók 
érdekeit is. De ugyanígy a 
hallgatók is keresik a kapcso
latot az oktatókkal. Elmondha
tó, véleményünk szerint, hogy 
a diákképviselet elég konst

ruktív magatartást tanúsított, 
többek közt a fejlesztési terv 
elfogadásával kapcsolatban is.

— Az egyetemi tanácsban ki 
az, aki rád hatást tett?

— Veress József rektorhe
lyettes, tanár úr. Ő megfon
toltan szól mindig hozzá és fe
lelősséget érez az egyetem jö
vője iránt. Szimpatikus szá
momra Kerekes Sándor és Mé
száros Tamás is, akiknek egy- 
egy hozzászólása élményként 
hatott rám.

— A HT-n belül neked mi a 
rcszortféladatod?

— Nincs külön reszor
tom, mert, engem választott 
Rózsás Péter maga mellé al- 
elnöknek. Én helyettesítem, ha 
hiányzik, ezenkívül részt ve
szek a közgazdasági kari ta 
nács munkáidban. Egyébként 
ahogy adódnak a feladatok, 
úgy végzem a munkát. Noha 
közvetlenül nem a területem, 
de nagyon szívesen foglalko
zom nemzetközi kapcsolatok
kal. Ősszel részt vettem egy 
négytagú diákdelegációval egy 
trieszti diákkonferencián. Áz 
a három nap, am it ott töltöt
tem, nagyon hatékony volt. 
Diákcsere-egyezményt kötöt
tünk, ösztöndíj-lehetőséget te
rem tettünk a grazi egyetem
mel, amelyikkel tulajdonkép
pen még nem volt kapcsolata a 
Közgáznak. Ezen a konferen
cián felvettük a kapcsolatot az 
osztrák diákokkal is. Együtt
működési javaslattal álltak 
elő. Azt tapasztaltuk, hogy 
Ausztriában sokkal felkészül
tebb a diákönkormányzat, mint 
nálunk. És nemcsak a beleszó
lás tekintetében. Anyagilag 
függetlenek az egyetemtől. Ök 
üzemeltetik a menzát, a klu
bot és a jegyzetellátót. Mind
ezekből jelentős bevételük 
van. Ez biztosítja függetlensé
güket a kormányzattól is. Mi 
is megpróbálunk ez irányban 
lépéseket tenni, de nagyon ne
héz. Azóta már jártak  nálunk 
az osztrák diákok, akik el vol
tak ragadtatva egyetemünktől.

— Erős a szakmai orientá
ciód. Emellett milyen a kap
csolatod a IcözÓsséggel?

— Eleinte nem sok kapcso
latom volt. De ez megválto
zott, amikor az albérletet fel
váltottam a kollégiumi élettel. 
Aztán, hogy elindult a vállal -

Egy további új oktatási irány 
honosodhat meg egyetemünk 
posztgraduális képzésében a 
következő években. Mint Há
mori Balázstól, a posztgraduá
lis kar dékánjától megtudtuk, 
az úgynevezett egészségügyi 
(healthcare) managerképzés 
megindításáról lenne szó. A 
Közgazdasági Továbbképző In
tézetben Gáspár Péter fel
ügyeletével évek óta tartanak 
tanfolyamokat ilyen oktatási 
tematikával. Ezeket a progra
mokat külföldi támogatással 
valósítják meg. A  közelmúlt
ban derült fény arra, hogy 
megvan a lehetősége annak, 
hogy ezt a képzési irányt na
gyobb szakmai mélységben, az 
egyetemi másoddiplomás vagy 
szakosító diplomás képzés ke
retében is felvállalja intézmé
nyünk. Ehhez komoly nem zet
közi támogatást, világbanki 
forrásokat pályázhat meg az 
egyetem.

A dékán információi szerint 
a külföldi partnerek már meg
próbálkoztak Magyarországon 
más intézményekkel ez ügy
ben, ám sikertelenül. A poszt
graduális kar komoly erőket 
szándékozik erre a feladatra 
koncentrálni. Itt végső soron 
arról van szó, hogy az egész
ségügyi intézmények menedzs
mentjének Magyarországon se 
az elsősorban szakmai felada
taikra koncentráló kiváló or
vosok kezében kell lennie, 
mint most. hanem  hozzáértő, 
erre a munkára képzelt szak
emberekében. Az is cél továb
bá, hogy az egészségügyi m e
nedzserképzés ismeretanyaga 
hosszabb távon „beszivárog
jon'' az egyetemi alapoktatás
ba is, például a nonprofit 
szektor vezetési -szervezési tan
anyagába.

k . f .



Hattyúdal -  nagy gázsivá
Ami a jegyárakat illeti, bár

Különleges meglepetéssel 
szolgált vendégei szám ára a 
Közgáz D iákcentrum  tavaly 
karácsonykor. Három egymást 
követő nap itt  ta rto tta  búcsú
koncertjeit a  KFT-együttes.

— Sokak szám ára nem volt 
meglepetés, hogy feloszlik a 
zenekar — m ondja Kelemen 
Zoltán klubvezető —, hiszen 
jó ideje nem léptek m ár szín
padra, és masszívan tarto tta 
m agát a városban a pletyka, 
hogy felbom lanak: csak az 
időpont és a búcsú helyszíne 
volt kérdéses.

— Nem  tűn t igazán várat
lannak ez a hír. Messziről 
nézve valahogy úgy látszott, 
hogy a m édiák mostohán bán
nak ezzel az együttessel. R it
kán játszotta a számaikat a 
rádió és a tv, vagy legalábbis 
sokkal ritkábban, m int más, 
náluk esetleg jóval egysze
rűbb zenét produkáló társasá
gokét.

— A K FT-t egész fennállá
sa a la tt egy jól körülhatárol
ható, viszonylag szűk réteg 
kedvelte. Sose volt aranylem e
zük, a vidéki turnék — sa já t 
bevallásuk szerint — nem  vol
tak  igazán sikeresek. Ügy tű 
nik, hogy gondolatviláguk, ami 
minden szám ukat jellemezte, a

főként fővárosi, egyetemi klu
bokba járó közönséget ragad
ta meg. Hiába voltak tehát 
ezen a körön belül talán a leg
népszerűbbek, túl kicsi fo
gyasztóréteg volt ez ahhoz, 
hogy jól eladható legyen 
a zenekar a mindenkihez szó
ló avagy médiák számára.

— Ti viszont, a KDC mindig 
jó viszonyban voltatok velük.

— Kétségtelenül, ö t  évvel 
ezelőtt, am ikor nem kis ne
hézségek közepette megalakult 
a klub, a  nyitóbulin ők léptek 
fel. Készítettem egy hevenyé
szett statisztikát az itteni sze
repléseikről. Eszerint a KDC 
fennállása óta m ajdnem  28 
ezer fizető néző látta nálunk a 
KFT-t, ez alkalm anként több 
m int 2500 vendéget jelent! 
Mindig az ő bulijaikon voltak 
a legtöbben. A zenekar tagjai 
is úgy érezték, hogy az itte
niek voltak a legkellemesebb 
fellépéseik. T alálhattak volna 
ugyanis sokkal jobb akusztiká
jú helyet búcsúkoncertjeik szá
mára, mégis a Közgázt válasz
tották, m ert itt szám íthatták a 
legjobb hangulatra.

— Eredetileg két egymást 
követő koncertet h irdettettek  
meg, 290 forintos jegyárakkal. 
Kockázatosnak tűnt.

— Mi is annak éreztük, 
ezért m ár egy hónappal a bu
lik előtt hozzáláttunk a szer
vezéshez, a reklámhoz, illetve 
a jegyek elővételi árusításához. 
További kockázatot jelentett, 
hogy ezeket a  koncerteket nem 
szokványos KDC-rendezvé- 
nyek részeként szerveztük, ha
nem önállóan. Nem hoztunk 
mozifilmeket, nem nyitott ki 
a diszkó, szóval azzal kellett 
számolnunk, hogy az összes 
vendégünk a KFT-t hallgatja, 
nézi majd. Hányán férnek el 
az aulában? Mennyi helyet 
foglal el, ha esetleg kivonul a 
televízió a maga kam eráival és 
egyéb berendezéseivel? Ezeket 
a  kérdéseket korábban sose 
kellett feltennünk magunknak. 
Végül is 2000 jegyet adtunk el 
estenként (a tv nem szólt köz
be), és ez pont jónak bizo
nyult: se nem volt tú l zsúfolt, 
se nem volt kihasználatlan a 
nézőtér;

különböző programot h irdet
tünk a két napra, csak pár 
százan vettek jegyet mind a 
két bulira. Mindenki alaposan 
megfontolta, m ire adja ki ezt 
a viszonylag magas összeget.

— Mikor derült ki, hogy 
m inden aggodalom ellenére le
hetőség és szükség van egy 
harmadik koncertre is?

— Meg kell mondanom, hogy 
eleve feltételeztük, hogy a har
madik bulit is meg kell ren
deznünk. El is kértük az egye
tem általunk használt helyisé
geit erre a napra. Az azonban 
csak az első este vált világos
sá, hogy tényleg szükség van 
a hétfői koncertre. Szombatra 
és vasárnapra már majdnem 
minden jegy elkelt, ennek el
lenére szombat este még hosz- 
szú sorok kígyóztak a pénztá
rak  előtt. Rohammunkával 
szerveztük meg a reklámot. 
Gyorsan készítettünk egy pla
kátgrafikát, kétezer példány
ban lefénymásoltuk, így pla
kátjaink m ár vasárnap délután 
az utcán voltak. Értesítettük 
az összes rádióm űsort is, am e

lyik hajlandó volt bemondani 
a hírt. Mivel a harmadik nap 
december 23-a volt, sok diák 
már haza készült. Fel kellett 
emelnünk a rendezői díjat, 
hogy kellő számú rendezőnk 
legyen. Végül is ez a hétfői 
koncert jó fél házzal „ment 
le”.

— Beszéljünk a pénzről!
— Az egész KFT-búcsút 

alapvetően presztízs megfonto
lásból szerveztük meg. Szá
m unkra elsősorban közvetett 
hasznot hozott ez a program: 
nagyon nagy fogás, remek 
reklám  volt számunkra, hogy 
nálunk ta rtja  utolsó koncert
jeit' ez a jó hírű, különösen az 
egyetemi klubokban népszerű 
együttes.

Anyagilag azért hozott csak 
átlagos hasznot ez a vállalko
zás, m ert elfogadtuk a. KFT 
tagjainak azt az igényét, hogy 
utolsó fellépéseiken szeretné
nek jól keresni, legalábbis ah
hoz képest, am it átlagos kon
certjeiken kaptak.

— Egyszóval nem  „kaszál
tatok”. A kívülálló számára 
három ilyen sikeres buli, ilyen

magas jegyárak mellett, born-
baüzletnek tűnik.

— KDC napi átlagban nem 
já rt jobban, m int a jó közepes 
nyereséget hozó bulijainkon 
Ennyi haszonra egy félévben 
többször is szert teszünk. Te
hát nem ez volt a mi igazi 
motivációnk. Az együttes bi. 
zonyos feltételeit teljesítenünk 
kellett, hogy idehozzák a bú
csúkoncertjeiket. Elsősorban 
jó hírünk erősítése szempont
jából volt ez kivételes lehető
ség a számunkra, am it meg 
kellett ragadnunk.

— Terveztek tavasszal is va
lami „nagy dobást”? Elnézve a 
magyar könnyűzenét, legfel
jebb szexis csajok felléptetésé
vel lehetne különleges izgal
makat kínálni a közönségnek.

— Voltak nálunk táncos lá
nyok, de nem nyerték meg a 
vendégeink tetszését. Az iga
zán jó alakú és jól táncoló 
hölgyek viszont sajnos túl so
kat kérnek szereplésükért a 
KDC pénztárcájához képest. 
De komolyabbra fordítva a szót. 
Szeretnénk valahogy megün
nepelni a  klub fennállásának 
ötödik születésnapját. Hogy 
milyen ötletekkel „rukkolunk 
elő”, ez egyelőre maradjon 
meglepetés 1

K. S.

A kulfúrmenedzserek éjszaka Trabanttal járnak

Csutoros Sándor emlékkiállítása a Vigadóban
Csutoros Sándor kiállítása 

január 30-tól február 16-ig 
volt lá tható  a Vigadóban. A 
tá rla t létrehozójával, Csutoros 
Gergellyel beszélgettünk.

— K ét éve végeztem az 
ELTÉ-n testnevelés, földrajz 
szakon, azóta szellemi szabad
foglalkozású vagyok. Édes
apám  két éve halt meg, 1989- 
ben. Á ltalában egy művész ha
lála után egy évvel szoktak 
em lékkiállítást rendezni, ez két 
évre tolódott ki. Ennek az az 
oka, hogy nem volt meg a  le
hetősége annak, hogy édes
apám m unkásságának megfe
lelő k iállítást rendezhessünk.

— A  Képzőm űvészeti Alap  
támogatása elég volt a kiál
lítás megszervezéséhez?

— Ök biztosították a kiállí
tóterm et, a meghívókat, a p la
kátokat, szállítási költséget. 
A Vigadó Galéria igazgatónő
je  m indenben tám ogatott an 
nak ellenére, hogy még ők is 
elkeserítő helyzetben vannak. 
A szobrok egy részét ezért egy 
olyan T rabanttal szállítottam , 
am in nincs biztosítás, nincs 
rendszám tábla, nincs forgalmi. 
Ezzel két és fél m éteres szob
rokat szállítani elég furcsa 
látvány a pesti éjszakában. 
Kaszkadőr módra nyom ultunk 
vele.

— Látta-e olyan személy a 
kiállítást, aki a későbbiekben  
támogatni tud?

— Későbbi kiállításokról 
nincs szó. A kiállítás végén 
életre kelt a Csutoros Sándor 
Emlékmű Alapítvány, am elyet 
eddig 11 magánszemély 50 ezer 
fo rin ttal tám ogatott. Ígéret van 
rá, hogy két bank 200 ezer fo
r in tta l já ru l hozzá az a lap ít
ványhoz, melynek elsődleges 
célja utólag megcsinálni a  ki
állítás katalógusát.

Édesapám nak több kiállítása 
volt, de ezek mind kam ara
kiállítások voltak, esetleg kö
zös tárlatok. Ez az eddigi leg
nagyobb.

M ár gim nazistakorában el
kezdett képzőművészettel fog
lalkozni. Az 1960-as években 
volt egy-két hely, ahol laká
sokban szerveztek kiállításo
kat. A nyolcvanas években 
képzőművészeti tábort vezetett 
Tokajban, akkor született a 
Jakotánia-sorozat 32 szobra, 
m indet tölgyfából faragta. 
Életében ez volt a legnagyobb 
sorozat.

Jelentős m unkái vannak 
Hajdúszoboszlón, a fürdőben. 
K ábán az elsők között állított 
em léket a második világhábo
rús hősöknek. Zalai falvak
ban van egy nagy szoborsoro- 
zata, ezeket Makovecz Imrével 
közösen készítette, Makovecz 
házaihoz szolgálnak környe
zetként.

Továbbiakban gondot jelent 
ezek — főként a faszobrok — 
gondozása. A Képzőművészeti 
Alap megszűnőben van, erre 
nincs kerete. A megoldás az 
lehet, hogy leutazom az Ő r
ségbe, keresek egy öreg, becsü
letes asztalost, aki ezeket majd 
rendszeresen lekeni csónak
lakkal.

— Látsz-e lehetőséget szpon
zorok bevonására? Édesapá
dat korábban segítette-e vala
ki?

— Senki. Egyszoba-konyhás 
lakásban lakott a Garay u tcá
ban, a  dzsumbujban. Műterme 
soha nem v o lt . . .

Több budapesti banknál vol
tam. Nekem nem az a bána
tom, hogy egy bank nem tá 
mogat egy kiállítást, hanem, 
ha meg sem próbálja felm ér
ni milyen jelentőségű az a 
dolog, amelyhez a tám ogatását

Portré 1965. Faragott körtefa

Volt kollégisták találkozóiét 
rendezték meg a Kini:si-kol- 
légiumban február 22-én. A jó 
hangulatú program illusztris 
vendége volt Nu.-.tj 's ín t r, a. 
M SZOSZ elnöke, a k 'Hé., . a 
egykori igazgatója, de a vendé 
gek között m egjelent Kupcsik

tdd'.mó
József rektorhelyeltes és Hő 
gye Mihály, aki hosszú ideig 
irányította az egyetem kollé
giumi ügyeit. Az állófogadást 
követően paidomimműsor és 
eszi rá ízen •kar szórakoztatta i 
m integy száz volt Kinizsi kot 
légiumi lakót.

kérik. Ez igénytelenség. Más
részt borzasztó erős az adm i
nisztratív háló. A bankigazga
tóval csak akkor lehet beszél
ni, ha két hétig telefonálsz és 
elmondod a titkárnőnek, hogy 
mit akarsz. És mivel egy bank 
igazgatója nem szokott képző- 
művészeti ism eretekkel ren 
delkezni, ezért nem is próbál 
mélyebben belelátni.

— A bankok inkább popu
láris rendezvényeket támogat
nak?

— Igen, a bank megkérdezi, 
hogy m in t szponzor hány 
percig fog szerepelni a tv-ben, 
kiszám ítja, hogy egy perc h ir
detés 300 ezer forint, és esze
rin t dö n t

— A z informális kapcsolatok 
nem  segítenek?

— Baráti alapon lehet 
szponzort szerezni. De édes
apám mindig árnyékban élt. 
Mindig addig érdekelte egy 
szobor, amíg ki nem  találta, 
hogy milyen legyen. A megva
lósításnál m ár türelm etlen 
volt, és m ihelyt elkészült az 
alkotás, többé nem érdekelte, 
Annyira, hogy gyakran jelen
tős műveit két-három  ezer fo
rin té rt adta el, csak hogy pén
ze legyen.

— Édesapád kortársainak 
helyzete hasonló?

— Mindenki a maga útjá t 
járja . Akinek van erre ener
giája, talál szponzort. Aki egy 
kicsit „elborultabb”, az el
süllyed. Esetleg felfogad egy 
profi menedzsert, akinek v i

szont profi pénz kell. Je len
leg azonban a műkincspiac 
pang. Még nem alakult ki az 
az újgazdag réteg, akinek erre 
is van pénze. Ma az újgazda
gok inkább régiségkedvelők.

— A jövőben foglalkozol-e 
még kiállításszervezéssel? M ik  
a terveid?

— Az első feladat a kiállítás 
katalógusának elkészítése. Má
sodik a  köztéri szobrok gondo
zása. A harm adik a be nem 
fejezett, de tervben m ár lé
tező szobrainak elkészítése. 
Ezt kortárs szobrászok csinál
nák. Vannak olyan szobrai, 
am elyek akár találm ánynak is 
minősülhetnek, például egy 
sakkszobor, am ely szabadal
m aztatható lenne. P ár év m úl
va kellene egy olyan Csutoros 
Sándor Em lékkiállítás, melyen 
m inden anyag látható lesz idő
rendi sorrendben.

Végül is a kiállítás hihetet
lenül sikeres volt. A megnyi
tón pár százan jelentek meg, 
u tána mégis nagy port vert fel. 
Ha még két hétig tart, akkor 
mégegyszer ennyien megnéz
ték volna.

— M iért nem  szedtél belé
pődíjat?

— Nektek evidens lett vol
na, hogy belépődíjat kell szed
n i . . .  Az apám sem szedett 
volna belépő t. . .  Meg sem 
fordult a fejemben. Talán 
m ert üzleti tapasztalataim  csak 
a Blahán való pénzváltásból 
származnak.

A  krokodilvadász
Diákkoromban, am ikor először jö tt órára a szeminárium- 

vezető, aki ráadásul fiatal férfi volt, hát jó hosszú időnek kel
lett eltelnie, míg a saját gondolataimon túl végre figyelni is 
tudtam  rá. Engem ugyanis sok más társnőmmel együtt job
ban érdekelt az előadott tudományos témánál az, hogy férfi. 
Pláne, ha az illető tökös palinak tűnt. Persze, a látszat nem  je 
lent semm it. Ettől még lehet emberséges vagy szadizós. A, ez 
csak magára figyel. Exhibicionista. Szereti a hangját hallani. 
Különben is a jobb füle, m intha egy kicsit nagyobb lenne. A 
bajusza az jó. Rám néz, de m int egy üvegen át. Csak magát 
imádja. Terepszemlét tartottam  rajta, m int egy térképen, és 
megállapítottam, ez is csak egy férfi a sok közül. Már éppen 
figyelni is képes voltam rá, am ikor jö tt egy levél a mögöttem  
levő sorból, egyetlen kérdéssel: Nős? Hátrasúgtam: Naná, ma 
ki nem  az? Es ezzel kezdődött m inden elölről, a bajuszától a 
cipője sarkáig.

Császár Csabával beszélgettem, amikor ez a kép a m úl
tamból felvillant. Ö is a minap kezdte meg hivatalosan egye
tem ünkön oktatói pályafutását. Es, hogy m inden fölösleges ta
lálgatásnak elejét vegyük, úgy gond.oltam, bemutatom Csabát 
leendő tanítványainak és kollégáinak.

— Szóval, nős vagy?
— Nem. Habár, ha a  hob

bim felől faggatnál, azt mon
danám, a világon a legizgal- 
magasabbak a lányok. Mindig 
fontos volt, hogy legyen szerel
mem, M ert a szerelem az 
egyik legfontosabb érzés. De 
még nem tartok a nősülésnél.

— Tervgazdos létedre hogy 
kerültél az ipari szervezési 
tanszékre m int oktató?

— Sakkollégistaként kerül
tem Dobók Miklóshoz a szer
vezési tanszék vezetőjének 
rri.-y'', b te tí  kor vsára. Erő** 
kelt a téma és, a kurzus m áso
dik féléve során felkért, hogy

legyek dem onstrátora, am it a 
tanszékre egy oktatói megbí
zás követett.

— Mit fogsz tanítani?
— Az alaptárgyban, a veze

tés-szervezésben fogok szemi 
nárium ot vezetni a harm ad
éveseknek. A negyedéves szak- 
irányos hallgatóknak is veze
tek szemináriumot, de az csak 
inkább adm inisztratív feladat 
miután ott az előadók külső 
sok lesznek, így én is ismer 
kedek ezzel a területtel.

— A szakmán kívül m i min 
dennel szeretsz még fogtálkor 
ni?

— Nagyon szeretek olvasni 
szépirodalmat, szeretek mozi-

Férfi 1982. Festett, fűrészelt 
tölgy

Fotó: Takács Sándor

ba járn i és utazni. Elég sokat 
utaztam saját -forrásból lehe
tőségeimhez mérten, fekete
munkát vállalva például Ang
liában. Bejártam Skóciát, ami 
az egyik legnagyobb utazási él
ményem volt. Nagyon szere
tem a hegyeket. Rövid időt töl
töttem a görög szigeteken. Az 
a tervem, hogy egyszer Skóciá
ba is és a görög szigetekre is 
visszatérek még. Nagyvárosok
ban is volt, ahol jól éreztem 
magam, de a természet hoz
zám sokkal közelebb áll. Sze 
retek fotózni, általános iskr 
lás korom óta. Ez a hobbim 
azt hiszem, meg is fog m arad
ni.

— Ha ilyen ellenérzéseid 
vannak a pénzzel szemben, 
hogy tudod eladni a szobro
kat? A z első ajánlatot elfoga
dod?

— Nem. Tudom a szobrok 
értékét. Ha 30—40 ezer fo
rin té rt eladogatnám őket, iár 
egy szem sem lenne a kezem
ben. Itt nem a pénz a lényeg. 
Az a lényeg, hogy a gyűjte
mény eszmei és piaci értéke 
magasan legyen. Ezért egy
részt nem adtam  el szobrot, 
amíg nem volt meg az életmű- 
kiállítás. Másrészt jelen pilla
natban szándékozom több 
m unkáját olyan múzeumokban 
elhelyezni, m int a Nemzet: 
Galéria, a pécsi Janus Panno
nius Múzeum, a fehérvári Ist
ván K irály Múzeum, ahol je
lentős kortársgyűjtem ény van 
és szülőhelyén, a  debreceni 
Déri Múzeum. Ugyanakkor 
hajlandó vagyok egy-egy el
adásra éveket is várni.

— Addig magának a gyűj
tem énynek mi lesz a sorsa?

— Ez egy furcsa dolog, ezek 
a szobrok világéletükben pin
cékben, garázsokban, ruhás- 
szekrényekben voltak. Nagy 
gond, hogy apám sokszor köl
csönadott szobrokat és nem 
kérte őket vissza. Lengyelor
szágba hat év után m ent egy 
teherautó néhány szobor fel
kutatására, de akkor m ár sen
ki sem tudott róluk. Véletlenül 
tudtam  meg, hogy a szülészor
vos, akinél születtem, szintén 
kapott egy szobrot. Ugyanígy 
hiányos a  régebbi kiállítások 
dokum entálása is. Rengeteg 
m unkát fog ez még jelenteni.

Nagy Éva—Horváth Endre

— Mi az, ami jellemző rád?
— Rengeteget bírok beszél

ni, és szeretem a humort.
— Tényleg sokat beszélsz? 

A zt szeretik a nők.
— Nekik nem mindig.
— És a szemináriumon?
— Még nem tudom. Holnap 

lesz az első. ,
— Az feltétlenül jó, ha a 

szem inárium vezető beszél.
— Csak ne mondjon hülye

ségeket. Meg hát, nem tudom, 
mi lesz. Én m ár húsz em ber
nek tartottam  előadást, ötven 
ismeretlennek még nem. De 
m ire ez a beszélgetés nyom
dába kerül, addigra m ár túl 
leszek ezen. A hum o r. . .  A 
humor, az valami alapvető fel
tétele az ember életének, hogy 
bírjon létezni, hogy legyen hu
morérzéke magával szemben 
is. meg úgy a világgal is. Az 
valami óriási. Szóval, a já té
kosság, a nevetés az benne le
gyen az ember életében.

— Miben fejeződik ki a hu
morérzéked, szeretsz humori
zálni?

— Nem. Ahogy az ember él, 
beszélget a többiekkel, észre
veszi a világban, a többi em
berben és sa já t magában a fo
nákságot. és ahogy a szituá
ciókban megéli az apró finto
rokat.

— Ez jó dolog. Talán azt is 
elárulja, hogy te optimista 
vagy?

— Nem vagyok igazán opti
mista. Hogyha az ember az 
élet dolgait következet.''en 
nv 'óbália végiggond ni,  vé
gigvinni, akkor nem hiszem, 
hogy olyan könnyen lehet op-



A nép és  az ő „barátja"
Változatok a jobboldali populizinusra
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Ez tápot adhat annak a kérdésnek, hogy feléledhet-e a két vi
lágháború közötti eszmetörténeti korszak?
..... A valasz természetesen nem adható meg egyszerűen A po- 
kodik szohasznalatban hatalmas terminológiai zűrzavar ural- 
kodik egyes fogalmakkal kapcsolatban. Ilyen fogalom többek 
kozott a populizmus is.
,  ,, E°yr/.s,zt eSy reflexivitást nélkülöző szóhasználat tapasz
talható. főleg az ellenzék részéről. Ez tulajdonképpen egy ha
nyag szohasznalat, amely elmossa a populizmus és a magyar 
népi mozgalom hagyományai közti különbséget. Létezik azon- 
ban egy olyan megközelítés, amely reflexíven vizsgálja a prob- 
lem akort (Szilágyi Ákos, Ungvári Tamás és másak). Igen fan- 
tos itt kiemelni Borbándy Gyula munkásságát, aki a magyar 
népi mozgalom monográfusaként igyekszik azt bizonyítani, 
hogy egy „jó, progresszív, demokratikus” népi mozgalom áll a 
„rossz, aljas demagógiával” operáló, a  nép nevében felszólaló, 
de a népet semmibe vevő populizmussal szemben.

Ezek hallatán felvetődik a  kérdés, hogy
m ik é n t le h e t d e fin iá ln i a  p o p u lizm u st?  L eg k ö n n y eb b en  úg y  fogható  
m eg , m in t p o litik a i ideo lóg ia  és  p o litik a i töm egm ozgalom  egysége, k ö 
zös m e tsze te . P o li tik a i id eo ló g ia i v o n á sa it te k iu tv e  tö b b  részbő l g y ú r
h a tó  egybe. R en d e lk e z ik  egy  v a llá so s , s za k rá lis  m o tív u m m al (a V ezér- 
k e p , a  tö m eg  m o z g a tá sa  s tb .) ,  f ra p p á n s a n  úgv  is leh e t fo g a lm azn i, 
h o g y  lé n y eg éb en  sze k u la r iz á lt  v a llá so s  v o n á so k k a l írh a tó  le e rrő l a  
ré s z rő l. E m elle tt egy  e rő s  n a c io n a lis ta  tö lté s  és egy  e rő s  szoc ia lisz tikus  
e sz m é n y k é p  a  tö b b i a lk o tó e lem e .

E három tényező adja a populizmus felszínét: a népre való 
állandó hivatkozást, valam int az elitellenes séget. (Ez utóbbi 
igen érdekes dolog, m ert mindig negációban valósul meg, az 
éppen aktuális elit(ek) ellen, azok megegyezéseit, hatalomgya
korlási módszerének elutasításaként. Ennek ellenére a popu
lizmus is egyfajta elitet hoz létre, amely — m int a későbbiek
ben látni fogjuk — semmiben sem másabb az általa bírált 
„rossz” elitnél.)

A populizmus azonban politikai tömegmozgalom, amely 
m anipulativ jellegű kísérlet a tömegek (a „nép”) politikába 
való bekapcsolására, a  szabadságjogok és autonómia megadá
sa, bővítése nélkül. A mozgalom élén a karizmatikus Vezér 
áll, vele szemben a  bázist jelentő „nép” homogén masszaként.
N a g y o n  fo n to s  a n n a k  fe lism e ré se , h o g y  i t t  lé n y eg éb en  a  p o litik a i in 
té z m é n y re n d s z e r  te lje s  k ik a p c so lá s á ra ,  a  v á la sz to tt  k é p v ise le ti r e n d 
s z e r  le v á ltá s á ra  v a ló  tö re k v é s  n y ilv á n u l m eg . É pp  ez a d ja  a  p o p u liz 
m u s  igaz i v e szé ly é t, m e r t  a  v á r t  p l. k ö z v e tlen  d e m o k ra tik u s  h a ta lo m 
g y a k o r lá s  h e ly e tt  e g y fa j ta  — w e b e r i é r te le m b en  v e tt — k a r iz m a tik u s  
u ra lo m  v a ló su lh a t m eg ,

melyben a hagyományosan értelmezett „demokrácia” irreálissá 
válik.

A kép teljessé tétele érdekében felvázolható egy másik 
megközelítés is a problémát illetően (ez M. Canovan 1981-es 
könyvéhez kapcsolható). Létezik agrár- és politikai populiz
mus. és ezeknek léteznek változatai.

Az agrárpopulizmus lényegében a  mezőgazdasági kister
melők modernizációs problémájából ered, s m int ilyen pre- 
modern áram lat (ha a modern e kontextusban a kapitalizmus). 
Ezen ág három jól megkülönböztethető irányzatra bomlik. Fő 
irányzata az orosz narodnyik mozgalom, amely egyfajta en- 
tellektüel vonással is párosult (a nép felvilágosítása az értel
miségiek m unkája által), ettől eltérő az am erikai néppárti 
irányzat, amely autonóm, önszervező szövetkezeti alapokra épít. 
Lényegében e két irányzatot szintetizálják a perifériák-félperi- 
fériák egyéb agrárpopulista mozgalmai (magyar népi mozga
lom, és bizonyos értelemben a  gandhizmus is), melyek radiká
lis antikapitalizm usa párosul egy közvetlen demokrácia igé
nyével és egyfajta plutokráciaellenességgel.

A politikai populizmus sem ennyire egyszerűen tipizálható. 
I tt létezik populista dik tatúra (Peron, Zapata és talán Castro),

amelyben a Vezér a formális demokrácia szabályait megke-' 
rülve „átnyúl a néphez”, és kiiktatja a formális demokráciát. 
Létezik populista demokrácia, melyben a képviseleti demokrá
cia tagadásaként a közvetlen demokrácia igényét kívánja ki
elégíteni (referendumok, népszavazások stb.), képviselője ha
zánkban pl. Maczó Ágnes. Felrajzolható még a reakciós popu
lizmus képe is, amely elsősorban az USA déli részeire jellem
ző, amely a „kispolgári stupiditás” megvalósulása is egyben. 
Végül létezik politikai populizmus, amely lényegében egy leíró 
kategória, és olyan politikusokra alkalmazható, akik igazából 
program és gondolatok nélkül politizálnak, improvizálnak . . .  
és természetesen egyfolytában a népre hivatkoznak.

De mi a  helyzet Magyarországon?
A probléma gyökerét a magyar népi mozgalom szerepé

nek értékelése nélkül nem sikerülhet megragadni. E mozga
lom — minden nagyszerű vonása mellett — igen vegyesen ér
tékelhető. Bibó István igen elismerően nyilatkozott e témában, 
míg Németh G. Béla egyértelműen negatívan értékeli a  moz
galmat. Egyesek ma a korábbi elnyomatásukat emlegetik fel, 
míg más népiek egyértelműen a szocializmus „építése” mellé 
álltak (Erdei, Illyés, Németh László, Veres Péter stb.). Legkor
rektebbnek Kulcsár Kálmán értékelése látszik, amely populista 
modernizációként értékeli a magyar népi mozgalmat. E meg
közelítés elhelyezhető a  centrum—periféria paradigmában. A 
periféria modernizációja mindig csak stagnálást te tt lehetővé, 
nem tudta meghaladni a centrumot, emellett problémás a m in
takövetés is (autochton vagy nyugati?) — ez utóbbi áll a n é p i-  
urbánus vita hátterében. A népi mozgalom jellemzői röviden 
összefoglalva: a modernizáció alapja a parasztság (amely népi, 
nemzeti, sajátlagos, falusi stb. jelzőkkel ékesíthető), a  cél a 
paraszti hagyomány, szokásrendszer kiterjesztése (földosztás, 
szövetkezetesítés, saját értelmiségi réteg kinevezése útján stb.), 
mindebből következik egy igen komoly illúzió a belső fejlődés 
lehetőségeit illetően, más modernizációs minták lebecsülése 
stb. Fontos kiemelni, hogy a mozgalomban igen nagy szerepet 
kaptak az akkori viszonyokba be nem illeszkedő (inkongruens) 
csoportok (Erdei rácsodálkozása a  magyar elmaradottságra 
stb.).

Ezen jellemzők sugallják a mozgalom nagy problémáját. 
Egyrészt parasztosítani akarják  a társadalmat — azaz az érin
tetlen paraszti értékrend átvétele, kiterjesztése, és erre társa
dalmat kívánnak szervezni —, másrészt társadalmasítani akar
ják a  parasztságot, a korabeli — két világháború közötti — fél
állati sorból kívánják e réteget kiemelni. Eközben megoldha
tatlan feladat elé kerültek a népiek, hiszen a  paraszti érték
rend ezáltal sérül, deformálódik stb., így nem képezheti egy 
parasztosított társadalom alapját.

A parasztság szerepének tűldimenzionálása, a  Németh 
László nevével fémjelzett parasztromantikus utópizmus (euró
paiság hangsúlyozása, szocializmus, minőségeszmény) stb. a 
koncepció leszűkülését, intaktságot eredményezett.

I tt érkeztünk el a mai magyar viszonyokhoz, a populista 
jelzővel felruházott sajtótermékek és politikusok világához.

Dióhéjban összefoglalva elmondható, hogy
a  n ép i m ozgalom  és n ép i g y ö k e rek  fe lv á lla lá sáb an  h á rm a n  osztoznak . 
E g y rész t a  H u n n ia  c. fo ly ó ira t, am e ly  e te k in te tb e n  a  „ m in ő ség e t” 
k ép v ise li. M ásrész t C su rk a  Is tv á n , ak i a le g fa jsú ly o sab b  k ép v ise lő je  
ezen  irá n y z a tn a k , ö t egy  szélsőséges m o d ern izác ió e llen esség , e g y fa jta  
ro m a n tik u s  an tik a p ita liz m u s  je llem ez , s m in t a  k o rm á n y z a th o z  közel 
álló  szem ély , igen  veszé lyes je ieu ség . H a rm a d ré sz t ped ig  M aczö Á gnes, 
a k it a  nép  eg y sze rű  g y e rm ek én ek  sze rep éb en  való  m eg je len ése  stb . 
e g y fa jta  n a iv  p rim itiv izm u ssa l ru h á z  fe l. H á rm ó ju k a t e lem ezve leh e t 
leg in k áb b  k im u ta tn i  a  (főleg a g rá r)  p o p u lis ta  v o n á so k a t.

De mi a  helyzet Torgyán Józseffel? ö  leginkább a  politikai 
populizmushoz áll legközelebb, külsőségeitől eltekintve trad í
ciómentes, a népi mozgalommal nem hozható kapcsolatba. Igen 
világos és átgondolt cselekvési stratégiát követ, amely világo
san megkülönbözteti a Csurka-féle populizmustól.

P ro b lém ás  m ég  a S zen t K o ro n a  c. ú jság , m e r t  a  m ö g ö tte  lévő  p á r 
to k  p o p u lis ta  v o n á so k k a l re n d e lk e zn e k , de sze llem ében  szé lső jo b b o l
d a li-k e re sz té n y  irá n y u lts á g ú , am ely  odá ig  e lm en t, hogy  k ö zzé te tte  egy, 
a  ’30-as é v ek e t lén y eg éb en  re s ta u rá ló  fo rd u la t (puccs) fo rg a tó k ö n y v é t.

Ez utóbbi probléma kapcsán érdemes azon is elgondolkod
ni, hogy a parlamentben elhangzó „populista” jelző szinonim 
fogalom-e a „fasisztával”, a „szélsőjobboldalival” stb.? Az elő
adás más részei bizonyították, hogy a magyar népi mozgalom
ból sokan eljutottak a fajelmélethez, és magához a fasizmus
hoz,- sőt latens antiszemitizmus is képviseltetve volt a mozga
lomban, de el lehet jutni a  szocializmushoz is. Az, hogy töb
ben a  „populista” fogalmat eufémizmusként használják, azt 
bizonyítja, hogy magának a fasizmusnak m int fogalomnak az 
értelmezése — minimum — problémás a közgondolkodásban. 
A definiálás azonban csakis tudományos alapon mehet végbe, 
napi politikai érdekektől mentesen. Ez a társadalomtudomá
nyok egyik nagy adóssága. De meddig lehet ezzel várni?

Nagy Lajos

tim ista. Ettől persze az ember
nek még lehet humorérzéke, a 
kettő nem zárja ki egymást.

— Vannak szorongásaid?
— Az természetes, hogy az 

ember nem látja előre a saját 
jövőjét. Még a m ásnapját sem 
tudhatja biztosan. Nem félek, 
csak inkább tudatában vagyok 
annak, hogy kevés biztos dolog 
van. De valamennyire érzek 
magamban erőt, készséget, 
hogy ezeket vagy könnyen, 
vagy nehezen, de kezelni tud
jam.

— Miben hiszel?
— A szeretet és a szerelem 

azok létező értékek, azokat 
nem lehet megkérdőjelezni. A 
többi, az bizonytalan. Nem azt 
mondom, hogy nem fontos, de 
a  demokráciában például hin
ni nem lehet. Vannak eszmék, 
am ik szerint van demokrácia 
és am ire azt lehet mondani, 
hogy az összes politikai beren
dezkedés közül a legkevésbé 
rossz. De számomra nem ez, 
amiben igazán hisz az ember. 
A másik, az a vallásosság. Én 
nem vagyok egyáltalán meg
állapodott ebben a dologban. 
Nem kaptam semmiféle vallá
sos nevelést a családban. Gim
nazista koromban jö tt a prob
léma, hogy van-e valami ra j
tam  kívül? És itt nincsen bi
zonyosság. Itt nem tudok sem
mit. Van egy olyan érzésem, 
hogy valami van, de nem tu 
dom elnevezni. Tulajdonkép
pen vallástalan vagyok, mert 
nem tartozom egyik vallásos 
intézményhez sem. A hit vi
szont személyes élménye min
denkinek. A reform átus val

lás, m int közösség, emberek 
egysége, számomra elfogadha
tó, de mint politikailag meg
nyilatkozó, tv-, rádió-műsor
időt követelő, így teljesen ide
gen, távol áll mindattól, amit 
nekem a hit jelent. Ezt nem 
tudom elfogadni, ezért mon
dom, hogy vallástalan vagyok. 
No meg, ezek a vallások ka
nonizáltak. Dogmák vannak 
benne, amiket el kell fogadni. 
Ennek az az útja, hogy az em
ber megéli azokat, elfogadja, 
igaznak vallja, kritika nélkül. 
Én ezt nem tudom megtenni. 
Ugyanakkor nem tudom azt 
kimondani magamnak igazság
ként, hogy nincs Isten. Ami
ben hiszek, azok létező dolgok. 
A szeretet és szerelem olyan 
elvek, am ik nem mozgatják a 
világot, de működnek benne.

— Váltás van az életedben 
is és a társadalomban is. Ez 
utóbbi hogy érint meg téged?
_ Egy pillanatra nagyon jó

érzés volt, amikor összeült az 
Ellenzéki Kerekasztal. De ami
kor az első szabad, demokra
tikus választáson kiderült, 
hogy ki kinek az apja, és ki 
kinek a fia, és hogy ki magyar, 
ki nem, ki zsidó, ki nem, ez 
nekem nagyon rosszul esett. 
Különösen, amikor látni lehe
tett, hogy ez mennyire szíven 
üt embereket saját identitá
sukban. És, sajnos, ebben az 
országban megtörtént. Szerin
tem ami most folyik itt, ná
lunk, azt konzervatív keresz
tény kurzusnak lehet hívni, 
ami nem véletlenül gerjeszt 
félelmet. Amit éin a demokrá
ciáról gondolok, az nem  pon

tosan ez. Persze, változhat egy 
csomó minden, és lehet ebből 
még jó is, csak most nem na
gyon látszik, hogy hogyan. Azt 
sem tudni, hogy a következő 
választásokon, ha másik kor
mány lesz, ugyanúgy nem 
fog-e lejátszódni a fejvadá
szat, mint ahogy most. Nem 
fognak-e ugyanúgy óriási ká
dercserét csinálni és nemcsak 
a felső politikai posztokon, ha
nem ott is, ahol a szakérte
lem számít. Mert ugyanúgy, 
ahogy ez most is megtörténik, 
akkor is megtörténhet. Ami 
engem különösen bánt, az az 
antiszemitizmus, vagy amikor 
a szerencsétlen kőbányai gyil
kosság m iatt kikezdik a színe
seket.

— Egy diák rendkívül sza
bad ember. Neked erről a nagy 
szabadságról most le kell mon
danod.

— Félek attól, hogy nem le
het azt az életet továbbvinni, 
ami eddig volt. Sok újonnan 
kiadott könyvet ismerek és na
gyon sokat elolvasok közülük. 
Szinte az összes új filmet lá
tom a  moziban, nagyjából tu
dom, hogy melyik zenekar mi
lyen zenét játszik. Sajnos, ez 
el fog múlni, de nem akarom, 
hogy teljesen kikopjon belő
lem. Pedig erre, úgy látom, 
erős a nyomás. Annyi a fel
adat, a munka, hogy az em
ber egy idő után elfeledkezik 
ezekről. Egy kicsit most bele- 
éreztem a második félév során, 
miután sokat jártam  be a tan
székre dolgozni. Most csapott 
meg először igazán az, hogy 
nincs annyi lehetőség, korláto

zott az idő és az energia. Nyil
ván van egy csomó minden, 
ami segítheti, hogy több időm 
legyen, és hogy jobban bírjam 
energiával, de azért ami eddig 
volt — amit nagyon szerettem 
a diákságban, amit a könnyebb 
részének lehet mondani, de 
ami nekem nagyon sokat 
adott —, azt nem lehet ugyan
úgy továbbvinni. Van egy kér
dés számomra, hogy valami 
egyáltalán megmaradhat-e eb
ből? Azt hiszem, igen. Vannak 
erre példák néhány végzett 
barátom között. Látom, hogy 
meg lehet csinálni, csak észre 
kell venni azt, amikor beáll az 
ember a barázdába, hogy ne 
m aradjanak le ezek a dolgok. 
Ne felejtsen el az ember úszni 
járni. Ne felejtse el az ember 
megnézni a moziműsort, ne fe
lejtsen el benézni egy köny
vesboltba, ha elmegy mellette, 
m ert nagyon fontos élménye
ket veszíthet el. Egész ponto
san a teljesség érzését veszít
hetem el én, s nekem ez a 
kockázat.

— Azt mondják, hogy aki
nek azonos betűvel kezdődik 
a vezeték- és keresztneve, an
nak van valami különös sze
rencséje az életben. Hallottad 
már?

— Nem, de most örülök, 
hogy hallom. Remélem, hogy 
majd most részem lesz benne. 
Elfér.

— Találkoztál már a tanít
ványaiddal?

— Most volt az első előadás, 
szerdán. Bemutattak bennün
ket. Végignéztem azokon, aki-

Mindenkiért egy egy gyertya égjen ...

Az ország huszonhat egyetemi könyvtárának vezetői meg
alakították az Egyetemi Könyvtárigazgatók Kollégiumát, amely
nek célja az egyetemi könyvtárak társadalmi rangjának eme
lése. A szervezet autonóm szakmai tanácskozó és szakmai ér
dekvédelmi testület. Véleményt alkot és javaslatokat dolgoz 
ki az egyetemi könyvtárak, könyvtári hálózatok jogállásával, 
helyzetével, tevékenységével, valamint a könyvtárak egymás 
közti és külső együttműködésével kapcsolatban. Figyelemmel 
kíséri a területet érintő törvény- és jogszabályalkotást, a 
könyvtárosok anyagi, erkölcsi, hivatali és tudományos elis
merését.

Huszár Ernőnét három évre választották a  kollégium el
nökévé.

A képem a képen Fotó: Salamon Csaba

két tanítani fogok, akik a sze
mináriumomra fognak járni. 
Nagyon furcsa érzés volt. Ezek 
olyan lányok, akikre az ember 
eddig nem úgy nézett, mint le
hetséges hallgatókra, hanem 
lányokra, akik szépek, kedve
sek, vpnzóak. És ez igaz lesz 
továbbra is, csakhogy nekem 
nem a krokodilvadász kaland
jaimról kell mesélni, hanem 
szemináriumot vezetni.

— Ügy bizony — és látom a 
mosolyt a bajusza mögött. Meg 
is kérdezem tőle: mióta viselsz 
szakállt és bajuszt?

— A kettőt együtt kezdtem 
el. Már gimnáziumban voltak 
ilyen indíttatásaim, de miután 
az igazgatóm számomra érthe
tetlen módon ragaszkodott ah
hoz, hogy borotválkozzanak a 
fiúk, csak a gimnázium elvég
zése után szántam rá magam. 
Azóta a katonaság kivételével 
mindig volt szakállam és baju
szom. Jól megvagyok vele.

— A zt mondják, ez egy rej
tőzködés az embernél.

— De az is lehet, hogy ön- 
tetszelgés. Nem analizáltam 
magam erre nézve, hogy most 
akkor én melyik vagyok. Ezt 
a rejtőzködést én nem érzem, 
inkább a gácsérság, a tetszel- 
gés van bennem. De hát ezt 
most elolvassák . . .

— Reméljük. Am int kivet
tem a szavaidból, te elsőge
nerációs értelmiségi vagy.

— Én abszolút. Kaptam va
lami indíttatást a szüleimtől a 
könyvek szeretete, az olvasás 
iránt. Tőlük kaptam a kíván
csiságomat meg a  tisztességet.

Mert a szüleim szerencsétlen
ségükre és szerencsémre nyolc
órás munkaidőben dolgozó és 
abból megélő emberek voltak 
és most is azok. Lehet, hogy 
a papám már nem nyolc, ha
nem tizenkét órát dolgozik. 
Nekik a hetvenes években volt 
jó, amikor az ország eladóso
dása árán lakásuk lett és jó 
volt az életszínvonaluk.

— Mit szóltak, hogy egye
temi oktató lettél?

— Apám nem igazán szo
kott erről beszélni: Hogy, no 
most, fiam, de kis okos tojás 
vagy. Hanem csak úgy, büsz
ke. Mert azt hiszem, az. Ne
kem adta az új télikabátját. 
Először nem akarta, pedig 
anyám lebeszélte róla, ez nem 
neked való. Nem akarta oda
adni, de aztán azt mondta, na, 
neked adom. Azt hiszem, büsz
kék rám. De ez számomra nem 
arról szól, hogy most akkor itt 
elfekszem és sütkérezem a szü
leim örömében, eszem a nagy 
kacsacombokat, amikor haza
megyek. hanem ez egy normá
lis elvárás. Ök azt szeretnék, 
ha én egy boldog, elégedett 
ember lennék. És az nekik 
egy plusz öröm, hogy mindezt 
egy olyan pályán értem el, 
ami nem az övék. Meg hát, 
én is szeretném, ha ez a pá
lya, amin én most vagyok, jó 
fele vinne a munkában, a ma
gánéletben. Hogy sikerülnének 
a dolgaim. Nemcsak az egyik 
és nemcsak a másik, hanem 
a kettő együtt. Mert úgy ér 
valam it

H. E.

H uszár Ernőné az elnöke 
az Egyetemi Könyvtárigazgatók Kollégiumának



Politika-történelem
Balogh Sándor történész előadása a TSK-ben

Hiánypótlónak számított ez 
az előadás február 11-én, hi
szen tém ája (a második világ
háború utáni történelem) 
m ind ez idáig k im aradt a tör
ténelemtankönyvekből. Balogh 
Sándor (a Politikatudományi 
Intézet volt igazgatója) nem  
folyamatszerűen  próbálta meg
ragadni az eseményeket, ha
nem  a jelölt történelm i kor
szak sorsfordító mérföldköveit 
(1944—45, 1956, 1988—89) igye
kezett bemutatni, kiemelve és 
kom m entálva azok m arkáns 
mozzanatait.

Az 1944—45-i

elemzése során kifejtette: a 
lakosságnak, de a szovjet had
seregnek is problém át je len
tett, hogy mikor a felszabadí
tó katonák hazánk földjére 
léptek nem volt megfelelő ér
dekképviseleti szerv Magyar- 
országon. A  szövetségesek bá
báskodásával létrehozott
Ideiglenes Kormány, valam int 
az 1945-ös (Európában legha
ladóbb) választási törvény 
alapján összeülő országgyűlés 
progresszív kezdeményezései 
és törvényei azonban ( í946. I. 
törvénycikk, 1947-es törvény 
az előjogok, egyházak közti 
különbségek eltörlése, üzemi 
bizottságok által ellenőrzött 
tőke stb.) kelet-európai össze
vetésben messze a legdemok-

az 1956-os esemény

(Az előadó egyébként tagja 
volt az 1956-ot vizsgáló Pozs- 
gay vezette bizottságnak.) Vé
leménye szerint 1956-ban nép
felkelés tört ki, nem pedig 
forradalom. (Hozzáfűzte: en
nek eldöntésében a parlam ent 
nem  illetékes.) Ugyanis a for
radalom  egyrészt feltételez 
egy világos programot, más
részt egy szervezett erőt, 
mely az előbbit alátám aszta
ná. A Nemzeti Bizottmányok 
pedig (eklektikus összetételük 
m iatt) lehettek egy népfelke
lés szervei, de egy forradalo
méi semmiképpen.

Másik oldalról: az 1956-os 
események fő sodra a dem ok
ratikus szocializmus megvaló
sítása volt: nem akadt jelen-

Az 1988—89-e

„Történész az, aki tiszteli a 
tényeket” — jelentette ki elő
adásának bevezetőjében, majd 
így folytatta: „A történelem- 
kutatásban azonban fellelhe
tők olyan területek, ahol min
denre és m indennek az ellen
kezőjére is található forrás, 
ezért a valóságfolyamat leírá
sa korántsem egyszerű”. Utalt 
Jókaira, áld szerint a tö rté
nész feladata nem csupán a 
valóság ábrázolása, hanem an
nak hitelessé tétele is.

is események

ratikusabb társadalom  alapjait 
terem tették meg. A népi de
mokrácia (eredeti, tiszta értel
mében használva a fogalmat) 
életben m aradásához azonban 
szükséges lett volna egyrészt 
értékeinek tudatosulása a tá r
sadalomban, másrészt ezeket 
az alapokat körül kellett volna 
még bástyázni egy sereg más 
joggal. Az előadó hangsúlyo
zottan kiemelte: a népi de
mokrácia (eredeti, tiszta értel
mében) olyan hagyomány a 
magyar történelemben, m ely
hez bátran vissza lehet nyú l
ni, melyre bátran lehet építe
ni.

A folytatásban Balogh Sán
dor

set vette górcső alá.

tékeny politikai erő, mely a 
fennálló társadalm i rendet 
gyökeresen fel akarta volna 
forgatni. (A mai politika ve
zető köreinek 1956-hoz való 
viszonya épp ezért kettős: 
baloldaliságával képtelenek 
azonosulni.) Lezárásként meg
jegyezte: egy történésznek so
se jó, ha egy történelm i ese
mény izgalomba hozza a po
litikát, m ert a politika erő
sebb. (Arra a kérdésre, hogy 
m ennyire érezte a politika 
nyomását saját munkásságán 
kifejtette: sose kényszerítet
ték, hogy a valóságnak épp az 
ellenkezőjét írja, de bizonyos 
valóságelemeket nem  volt sza
bad nyilvánosságra hozni.)

: eseményeket

Balogh Sándor a belpolitika, 
gazdaság, külpolitika hárm as
ságában vizsgálta. A belpoliti
kai eseményekről szólva hang
súlyozta: a legnagyobb ellen
zéki csoportosulás (mely a 
hatvanas évek végén lépett 
színre) az MSZMP-n belül jö tt 
létre, hiszen ha egy országban 
egy párt van, az nem egy 
párt. Ezeknek a reform kom 
m unistáknak az érdeme a bé
kés rendszerváltás — emelte 
ki az előadó. Az állam párton 
kívüli ellenzéki mozgalmak 
szűk (filosz-féle) értelmiségi 
körök voltak, amelyek tagjai 
egyrészt csak azt tudták, mi 
az, am it nem  akarnak, azt 
nem, hogy m it akarnak; m ás
részt nem  ism erték a nem zeti 
sajátosságokat. Ezért nem ta 
lá lták  (és nem találják) a 
hangot a  lakossággal. Káros 
jelenségnek nevezte, hogy a 
pártok ideológiai-identitási 
válsága m iatt keletkezett ideo
lógiai űrben elavult ideoló
giák nyernek teret. így foglal
ta  össze e két gondolatkört: 
„Történelem  nem lehet prog
ram , de program  nem lehet

történelm i tapasztalatok fi
gyelembevétele nélkül.”

Ezeken kívül a magyar par
lam enti demokráciát súlyosan 
fenyegeti az antidem okrati
kus választási rendszer, mely 
konzerválhatja a fennálló par
lam enti erőviszonyokat. Köz
tudott, hogy például a három 
korm ánypártra összesen keve 
sebben szavaztak, m int a há
rom ellenzéki pártra, ennek 
ellenére az MDF—KNDP— 
FKgP trió abszolút többség
ben van az országgyűlésben. 
Á lláspontját tám asztja alá a 
következő adatsor is: az MDF 
165 mandátum hoz ju to tt 1,2 
millió szavazatával, míg az 
MSZP 500 ezer szavazatával 
38 helyre jogosult csak.

A  rendszerváltás etikai kér
déseit sem kerülte meg. „Saj
nos — m ondta — azok neve
zik az elmúlt 40 évet a zsar
nokság és az elnyomás évtize
deinek, akik a (most) szidott 
rendszer előnyeit élvezték, 
hátrányait nem. De — mo- 
solyodott el keserűen — a bé
kés rendszerváltás gombócát 
is le kell nyelni.”

A mai gazdaságpolitika

kritiká jaként kife jte tte: az új, 
kialakítandó tulajdonszerke
zet nem igazodik a magyar 
társadalom  struktúrájához. 
Súlyos gond, hogy nincs kont
roli-lehetőség a privatizáció 
felett. Áthúzódó koncepciós 
probléma, hogy a m ai gazda
ságpolitikusok a gazdasági át
m enetet a bérből és fizetés
ből élők zsebéből akarják fi-

Pém a földön
Zsuzsanna nap, február 

19. Talán a virágcsokrot 
vagy az ajándékot fedezte 
volna a  pénz, de lehet, hogy 
a hó végi aranytarta lék  lett 
volna. Most m ár csak a zseb 
tátong üresen, s a  keserű
ség. De Őri Zsuzsa, a szo
ciológia tanszék dolgozója 
m egtalálta, s szeretné azt 
jogos tulajdonosának visz- 
szajuttatni. A pénz nála ve
hető át a 131-es szobában 
m árcius 6-ig.

nanszírozni, holott az elmúlt 
40 évben a gazdaságpolitika 
épp ezt a réteget sújtotta leg
inkább. „A tőkés rendszer 
visszaállítása elkerülhetetlen”, 
a lakosság veszteségeit azon
ban m inim alizálni kell — ez 
ma a szocialisták álláspontja”.

Röviden k itért a nem zetközi 
kapcsolatok problém akörére 
is. Nevetségesnek ta rtja  az 
önállóságról és nemzeti füg
getlenségről áradozó szónokla
tokat, m ikor a Világbank azt 
is megszabja, m it uzsonnázza
nak az emberek. Nem győzte 
hangsúlyozni: Magyarország
nak Nijugathoz és Kelethez is 
közelednie kell.

Több m int kétórás előadá
sát (melyet jó egyórás vita 
követett) Balogh Sándor a kö
vetkező sommázattal z á r ta : 
„A magyar társadalom ban ma 
nem az a probléma, hogy sok 
az am atőr, aki azt hiszi magá
ról, hogy profi, hanem az, 
hogy sok a dilettáns, aki azt 
hiszi magáról, hogy profi.”

Elgondolkodtató szavak.
Majer Balázs

 ̂Reggel nyolc órakor gyülekeznek a nőgyógyászat 
előtt. Sápadtan, komolyan, nemigen van kedvük egy
mással beszélni. Lányok, asszonyok, akik meg akarnak 
szabadulni nem kívánt terhűktől. Orvosi műszóval 
küretre várnak. A műtőnek nevezett szoba olyan, mint 
egy rendetlen szertár. A páciens felfekszik a kes
keny, műtőasztalnak nevezett valamire. Kezét nem tud
ja  hova rakni. Valamibe pedig jó lenne belekapasz
kodni. Nincs mibe, így lógatja az asztal két oldalán. Re
meg minden ízében. Fél. Vajon felkel-e innen, lesz-e 
még olyan egészséges, m int volt? Já r az agya. Az orvos 
még egyszer hozzálép, megkérdezi, nem gondolta-e meg 
magát. Ingatja a fejét. Nehezen jön az altató hatása. 
Még hallja a műszerek csörömpölését. Feszül a tes
te, aztán semmi. Amikor felébred, m ár a kórteremben 
van. A barátnője figyelmeztette, készüljön fel rá, hogy 
a kórterem ben szörnyű hangulat lesz. Szédülten ébredez
nek a műtét után a nők. A sarokban egy kétgyerekes 
anyuka zsebkendőjével törölgeti a szemét. Senki nem 
kérdi, tudják, miről van szó. Néhány perccel ezelőtt egy

Morális teher —
Az abortuszvita teljesen á t

politizálttá vált manapság. 
Nálunk is, de nemcsak itt a 
pro life és a pro choice, azaz 
a magzatvédők és a szabad- 
döntés-pártiak hajtogatják  a 
m agukét a  párbeszéd legcse
kélyebb jele nélkül.

A törvényes és biztonságos 
abortusz jogáért való küzde
lem volt a késő hatvanas 
években a modern fem inista 
mozgalom alapja, és kivívását

ugyanolyan jelentőségűnek 
tartják , m int egykoron a nők 
választójoghoz jutását.

Az a tény, hogy a nyolcva
nas évtizedben az abortusz- 
jogokat világszerte vehemens 
támadások érik — legfőképpen 
az egyház leli ebben kedvét — 
m ár önmagában is komoly ag
godalomra ad okot. Ennél is 
súlyosabb azonban, hogy pro
fit, háború, űrkutatás és m in
den más fontosabbnak bizo-

p 'ngem  m élyen felháborítana, ha újra előidéznének egy 
^  olyan állapotot, am i az ötvenes években volt — utal a 

Ratkó-korszakra egy negyedéves gazdálkodási szakos lány. Én- 
helyettem  ne döntsön senki. M ajd én megmondom, akarok-e 
gyereket vagy sem. A  közelm últban velem  is m ajdnem  meg
történt egy hasonló helyzet. Nem  tudom m i lett volna, ha 
szülnöm kell. Mit csináltam volna egy gyerekkel lakás, állás, 
kereset nélkül. A zt m ondják, szülni kell, merthogy fogy a né
pesség. Sőt hallottam már azt is, hogy lassan több lesz a ci
gány, m in t a magyar. Hát ez érv? Ha rákényszerítik a nőket a 
szülésre, egyre több lesz az elhagyott gyerek, a kukába dobott 
csecsemő. Én — ha más mód nem  lesz rá — majd külföldre 
m egyek műtétre. Persze nem  m indenkinek van erre pénze. 
Így aztán előkerülnek a kötőtűk, amibe nemcsak a magzat, 
hanem az anya is belehalhat. A zt hiszem, nem  én vagyok az 
egyedüli, aki egy ilyen törvény ellen tüntetn i fog.

IVJi a véleményed arról, ha 
netán olyan törvényt hoz 

a parlament, hogy m egtiltják  
az abortuszt? — fordulok kér
désemmel egy öt hónapos cse
csemő fiatal mamájához.

— Engem kifejezetten  irri
tál, ha a férfiképviselők érvel
nek az abortusz ellen. Legfő
képpen azért, m ert alig van, 
aki ellentmondana nekik, hisz 
m inim ális a nőképviselők  
száma a parlamentben. Dön
teni abban, hogy legyen 
gyerek vagy sem, egyedül 
a nő jogosult, akinek k i
lenc hónapig kell hordani a 
terhet és azután is a gyerekkel 
kapcsolatos gond legtöbbször 
az ő vállát terheli egészen a 
gyerek felnőtté válásáig. A  nő 
ismeri a saját lelki és testi 
kondícióját, a körülm ényeit, 
hogy képes-e vállalni az anya
ságot, vagy sem. Ezzel szem 
ben, ha a nőt kényszeríti a 
törvény a magzat megtartásá
ra, az ellenérzés kom oly defor
mációkat idézhet elő a szüle
tendő gyermekben. Felelősség
gel kell egy családot ter
vezni. A nőn kívül sze
rin tem  az orvos az egyet
len, aki ebbe a kérdés
be beleszólhat. Mert ő is
m eri pontosan, hogy egy ilyen 
m űvi beavatkozás m ilyen ve
szélyekkel jár. Vannak orvo

sok, akiket ezek a m űtétek  
annyira megrendítenek, hogy 
nem  is hajlandók vállalni. Tra
gédiának tartják, amelynek ők 
személyes tanúi és ez felhatal
mazza őket arra, hogy ha kell, 
akár lelki terrorral próbálja
nak küzdeni az abortusz ellen. 
De nem azért, hogy szüljenek  
a nők m inél többen, hanem, 
hogy védekezzenek, védjék  
meg saját testi és lelki épsé
güket az ilyen tragédiákkal 
szemben. Ezen a téren azt hi
szem  itt Magyarországon még 
nagyon sok a tennivaló.

T £ é t szóban összefoglalható 
a véleményem: pro choi

ce — m ondja egy végzős, egye
lőre gyermektelen férj. Alap
vetően liberális a felfogásom, s 
ennek része az önrendelkezési 
jog tiszteletben tartása. Ez je l
lemzi egyébként az orvosi fel
fogást is szerintem, hiszen ha 
vész van és választani kell, 
akkor az anya életét mentik, 
nem  a magzatét. Nem vagyok 
hajlandó elvitatni a nőnek azt 
a jogát, hogy ő döntse el, k i
vel, hol, mikor, hányszor szül 
gyermeket. Persze azt nem 
mondom, hogy a férfinak ne 
legyen ebbe beleszólása, de 
végső soron ez biológia: ha egy 
nő m indenáron meg akarja 
ta rtan i a megfogant gyerme
két, a férfi nem tud ja ebben

A családi szférába való m inden direkt korlátozó beavatko- 
**  zást elvileg elfogadhatatlannak, jogtalannak tartok, s így 

elvi álláspontom az abortusszal kapcsolatban liberális — mond
ja Koncz K atalin, a nőkérdés kutatója. Ez azonban a gyakor
latban nem követhető, m ert az egyének egyelőre nem eléggé 
iskolázottak, nem eléggé inform áltak, ebből következően nem 
eléggé felelősek önmagukkal szemben sem. Ez bizonyos fokú 
beavatkozást elfogadhatóvá és indokolttá tesz. Közismert pél
dául az első terhesség megszakításának veszélyessége, kocká
zata; vétek lenne szerintem  a teljesen szabad abortusszal az 
első — és általában a — terhességek m egszakítását bátorítani. 
A megfontolás tárgyát az anya egészségi állapota, gyermekei
nek száma és a család anyagi helyzete jelentheti. Nagyon fon
tos ugyanakkor, hogy mindenki esetében egyéni mérlegelés 
tárgyát képezzék az ő egyéni körülményei, indokai. Felmerül 
az a kérdés is, hogy ki döntse el, megszakítható-e a terhesség 
vagy nem, s ezzel rögtön fölmerül a rossz emlékű AB-bizolt- 
ságok réme. Ez a döntés nagy felelősséggel jár, fontos, hogy 
megfelelően inform ált, szakmailag, emberileg felkészült sze
mélyek kezébe kerüljön. Ugyanakkor igen idealista elvárásnak 
tűnhet ez annak ismeretében, hogy a felelősség emberi kapcso
latainkból éppúgy hiányzik, m int az állam szociális gondos
kodásából. Ilyen körülmények között bármilyen bizottság m ű
ködése a formalizmus felé hajlik, de legalább meg kellene 
próbálni átalakítani e testületek összetételét, s minden módon 
ösztönözni kellene őket a felelős mérlegelésre.

Teljesen egyetértek azokkal, akik aggódnak a túl sok abor
tusz miatt. Az abortusz semmiképpen se legyen a legfőbb csa
ládtervezési módszer, meg kell próbálni a felelősebb fogam
zásgátlási technikák, felé terelni az embereket. De ehhez tá r
sadalmi feltételek is kellenek. Bombázni kellene az em bereket 
a terhességmegelőzés modern módszereiről szóló információk
kal. kisgyermekkortól kezdve nevelni kellene a családtervezés
re, és a fogamzásgátlás bő választékát kellene olcsón — netán 
ingyenesen —. egyszerűen hozzáférhetővé tenni.

' De m indennél jobban izgat az abortuszvitával kapcsolatos

kis lényt elzavart magától. És valamennyien látni véLik 
— ahogy azt a film is bemutatta, amelyet egy amerikai 
orvos készített az anyaméhben lévő magzatról — azt 
a csírányi emberkét, aki menekülne, küszködne, miköz
ben behatolva védett kis birodalmába, gyilkos eszközök
kel az életére törnek. Depressziós állapot üli meg a kór
termet. Lényüket még most is áthatja  a várandóság 
fokozott érzékenysége. Valamennyien arra a kis életjelre 
gondolnak, aki néhány perccel ezelőtt még egy volt ve
lük, s akinek a kiszolgáltatottságával most kénytelenek 
visszaélni. Kegyetlen az élet. Es a kórteremben szinte 
észrevétlenül megnyílnak a lelki csatornák, a véletlenül 
összeverődött sorstársak egyike, másika kiönti pana
szát, a szeretetnélküliségről, a megcsalásról, hogy 
munka nélküli a családfő, vagy, hogy éppen nincs lakása 
a fiatal párnak. Éjszakára nem m aradnak bent Délután 
összeszedik holm ijukat és a legtöbben egyedül ban
dukolnak haza. K iürülni nincs ideje a kórteremnek, 
mert jön a következő turnus. Abortusz, ami félelmet 
kelt, ami rossz, de szükséges.

egyéni kockázat
nyúlt a tudomány számára, 
így hát még mindig nincs koc
kázatmentes, megbízható, ha
tékony születésszabályozás. 
Döbbenetes, hogy vészhelyzet
ben életről-halálról egyedileg, 
utólag, morális terhekkel és 
egyéni kockázatokkal bénítva 
kell még mindig döntenünk.

Az abortusz férfitém a is: 
mennyi szégyen, önvád, tehe
tetlenség, felelősség, bűntudat 
tapad hozzá!

S ázt se felejtsük; az abor
tusz, ami nekünk, átlagosak
nak megőrzendő végső mene
dék, az fogyatékos, mozgássé
rült, bizonyos népcsoportokhoz 
tartozó, bizonyos betegségek
ben szenvedő, felvilágosulatlan 
országokban élő nők számára 
kényszer, s ebbe sem szabad 
belenyugodni.

Az alábbiak az egyetemen 
gyűjtött vélemények:

megakadályozni és fordítva is 
igaz, ha a nő nem akar gyer
meket, a férfinak bele kell 
ebbe törődnie.

Egyetértek azzal, hogy a 
hangsúly a fogamzásgátló 
módszereken legyen, de ez 
még nem megoldás. Egyrészt 
azoknak is joguk van születés
szabályozásra, akik nem isme
rik  őket, másrészt teljesen 
biztos fogamzásgátló módszer 
nincsen.

Ha valaki még nem készült 
föl arra, hogy fogadjon egy 
gyermeket, vagy éppen bele
esik a születésszabályozó mód
szerek hibaszázalékába, m iért 
bűnhődjön azzal, hogy vagy 
kényszerből együtt m arad egy 
nem kívánt gyerekkel, vagy 
az állam i gondozattak seregét 
szaporítja.

Ha jól tudom, Kínában is 
van abortusz, pedig ott a fo
gamzás napjától szám ítják az 
életkort, tudom, én is ott szü
lettem.

A keresztényi hitvallást meg 
nem kell túlhangsúlyozni, 
m ert aztán jönnek a Ratkó- 
gyprekek megint. Szerintem a 
társadalom ban többségben 
van a felvilágosult álláspont. 
Ha szigorítást fog tartalm azni 
a törvénytervezet, azt szerin
tem a parlam ent le fogja sza
vazni, ha mégse, akkor Göncz 
Árpád nem fogja aláírni, vagy 
valahogy másképp hiúsul meg 
a hatályba lépése.

Azt se felejtsük el, hogy az 
abortusz ma m ár nem olyan, 
m int régen: lehet néhány tab
lettába foglalt hormonlökés, 
m ikor a magzat még kéthetes 
sincs.

A magam részéről csak 
szitkozódni tudok, amikor 

az abortusz korlátozásáról hal
lok — gyermektelen, nőtlen 
dolgozó mondja. — Az egyház 
képmutató. Szeret a rra  h ivat
kozni, hogy értékei legalább 
2000 éve fennállnak. Na, hát

ez éppen elég idő arra, hogy 
milliók vére tapadjon a vallás 
kezéhez.

Azok az entellektüellek pe
dig, akik a humanizmus ne
vében az EMBERT „védik” az 
x hetes magzatban, jobban 
tennék, ha tartanák a száju
kat. A humanizmus egyszerű
en nem működik. A világ to
jik  az elveire. Az emberek ma 
m ár fizikai értelem ben sem 
tartoznak együvé, nem hogy 
spirituálisán. Úgy értem ANA
TÓMIAI különbségek vannak 
ember és ember között. Az 
Egyesült Államokban a közép- 
osztálybeli tinédzserek köré
ben divat (sic!) a plasztikai 
m űtét testük szebbé tételére. 
A harm adik világban viszont 
a nyomor a rra  kényszerít em
bereket, hogy eladják egyik 
veséjüket. Hol van m ár itt az 
EMBER? Az egyik javíthat 
anatómiai adottságain, a m á
sik csorbítani kényszerül azt. 
Ugyanannak az emberiségnek 
tagjai ezek?

Az em ber massza, am it a 
föld, a víz és a levegő anyagá
ból gyúrunk. És a Földnek 
m ár most is alig elviselhető 
bajai származnak abból, hogy 
túl sok rajta  az ember. Nem 
lesz örömteli az a világ, amely 
az abortuszt (is) betiltok sike
res működése nyomán jön lét
re. Amelyben e szerencsétlen 
sárgolyó minden talpalatnyi 
földjét em berekké és az em
ber igényeit szolgáló tárgyak
ká alakítják át. A kollektív 
nyomor eme előállítása helyett 
inkább azon kellene törniük a 
fejüket ezeknek a mások bőré
vel játszó értelmiségieknek, 
hogy hogyan csökkenthetnénk 
az emberek létszámát anélkül 
— am it eddig csinált az em
beriség —, hogy gyilkolász
nánk egymást, illetve, hogy 
évente privát nyomorba taszí
tunk vagy éhen halasztunk 
néhány tízmillió embert.

érvelés, az, ahogyan az emberi jogokra hivatkoznak. Én a 
gyerek joga mellett voksolok, de azt másként fogom föl. m int 
a magzatvédők. A gyermek joga a megszületésen túl az egész
séges lelki, szellemi, fizikai felnövekedés joga is. Tisztelem a 
magzatvédők jószándékát, de álláspontjukat itt átgondolatlan
nak tartom . A legnagyobb em bertelenség nem kívánt gyer
mekké kényszeríteni valakit, annak minden ismert következ
ményével, a halmozottan hátrányos helyzettől az állami gon
dozásig. Ilyen kínlódásra senkit sem szabad kárhoztatni. Ezért 
nagyfokú felelőtlenség a kérdést a megszülni vagy meggyil
kolni szélsőségre egyszerűsíteni.

Az abortuszt szokás alapvető női jogként deklarálni — ez 
az én álláspontom szerint helytelen csúsztatás. A megfogant 
gyermek nem csak a nő terméke, sem fizikailag, sem elvileg, 
ezért vele kapcsolatban nem lehet kizárólagos joga a nőnek. A 
döntést a szülők kezébe kell tenni. A nők egy rétege bizonyos 
esetekben eszközként használja a gyerekeket, ezt a tendenciát 
nem szabad erősíteni, úgyhogy én szankcionálnék minden olyan 
m anővert — házasságon belül is —, am ikor a nő a férfi bele
egyezése, megkérdezése nélkül, vagy a férfi akarata ellenére 
gyermeket szül, vagy visz abortuszra. Csak azt a fogamzást 
tartom  védendőnek, am it a két fél együttes akarata szentesít.

Az egész abortuszügyben óriási az egészségügy felelőssége. 
Miközben az egyénekre próbálnak morális nyomást gyakorolni, 
a legbarbárabb eszközökkel avatkoznak be női testekbe. Van
nak már fejlettebb módszerek, de nálunk olyan az abortusz, 
m intha a vágóhídra hajtanák a nőket — ez az ember teljes 
megalázása és kiszolgáltatottsága. Magyarországon szörnyen 
megnyomorítottak az emberek fizikai, lelki és egészségügyi 
szempontból is. s nem érzem, hogy az újabb törvények vál
toztatnának ezen a helyzeten, A ködösítést, a családi szférába 
való beavatkozást és ennek megideologizálását mesterfokra fej
lesztették itt az elmúlt évtizedekben úgyhogy a társadalom 
nak nagyfokú önvizsgálatra van szüksége, mielőtt — s akkor is 
nagyon óvatosan és átgondoltan — bármilyen terhet h á rít az 
egyénre.



Együtt párolgunk
/'•súcslétszám  körülbelül 150.
^  Ágyak helyett már csak 

szivacsok szanaszét az épület
ben. Testmeleg. A portás har
madik nap már nem is tilta
kozik, hogy halkítsuk le a mag
nót. Közben egyéb programok. 
Néha napi három, máskor egy 
is alig. A szakma buli arány 
változó. Surányi intelligens, és 
érti a dolgát. Korrektül szak
mai. Jó. A „Nappali ház”-zal 
hol szót értünk, hol elbeszé
lünk egymás mellett. Néha 
örömteli összecsendülés, más
kor szemmeregetés a másik- 
fajta csodabogárra. Végül több
szörös invitálások a Holdban 
tarto tt csütörtök esti szeán
szokra. Persze. Rév Rév ma
rad. Hozza magát. Csak úgy 
nyüzsögnek a hullák. Poén
hegyek, mégis komolyan vesz- 
szük, amennyire kell. Műkö
dik a dolog. Előadástömeg, alig 
férünk. Testmeleg. A szauna 
esténkint teljes gőzzel. Szak- 
kollégista és kurzusvezető 
együtt párolog. Gyerekek, jött

még egy tanerő, ki mellé fek
te t  be, a hely már három nap
ja elfogyott. Testmeleg. A ré
gi KISZ-táborféle mellett élel
mes nonstop vendéglátó-ipari 
egység. (Éjjel egyébként csak 
a kedvünkért tartanak nyitva.) 
Az ajtót persze már nem lehet 
kinyitni, annyian vagyunk. 
(Na persze megint iszunk. 
Bocs.) Együtt vagyunk. Most 
jó. Testmeleg. Aztán vissza. 
Kint jéghideg. Tánc. (Inkább 
pogó.) Sok Cure, K. E. M., de 
régi Konroll és Trabant is 
meg még az LGT is befér. És 
időnként rocky. Éjszakai indu
latok. Egy rövid utazás mámo
rosán a környéken. Mint egy 
horrorfilmdíszlet. Pár száz mé
ter. Mintha mérföldek volná
nak. A másik épületben video. 
Ú jra a „Megáll az idő”. 
Piei’re . . .  Mire vissza kell jön
ni, kisüt a nap. A takarítónők 
sürgetnek ki az ágyból. Min
den lassú. Az egész egy nagy 
bolond-boldog másnap.

Enikő
Téli emlék

Fotó: Ungvári Gábor

Á g i és a bürokr

Tájékoztató
lakásépítési vállalkozásról

Az ELTE lakásépítési vállalkozást indított el (a szer
vezés már 1991. március hónapban elkezdődött), amely
be egyetemünk is bekapcsolódott. A Bp. XIV. kér., Tele
pes u. 96—118. sz. telken 300 lakás épül az egyetemek 
oktatói, dolgozói részére, elsősorban első lakásuk meg
szerzésének elősegítésére. Az igényektől függően a jogo
sultak gyermekei ugyancsak jelentkezhetnek. A lakások 
mérete 34—60 négyzetméter, egyszobás, egy és fél szo
bás, kétszobás, illetve egy szoba két félszobás.

Az építkezés fix áras, várhatóan 43 E Ft/négyzetméter.
A lakásépítés több ütemben valósul meg, az első ütem 

építése 1992. első félévében kezdődik, a kivitelezés egy 
évig tart.

A részvétel feltétele, hogy jelentkezéskor legalább 
400 000 Ft készpénzzel rendelkezzenek. Egyetemünk a 
a lakásépítésben részt vevő dolgozókat várhatóan 
150 000 Ft kamatmentes kölcsönnel tudja támogatni. 
A dolgozók gyermekeire természetesen e támogatás nem 
vonatkozik.

Az érdeklődők: *
— a lakások alaprajzait az FDSZ szb-irodájában (fő

épület, II. em. 299.) megtekinthetik,
— érdeklődése esetén 1992. március 6-ig az szb-n el

helyezett nyomtatványt töltse ki.
Az érdeklődők számára március első felében megbe

szélést hívunk össze, amelyen további részletes informá
ciókat kaphatnak. A megbeszélés időpontját az érdeklő
dőkkel egyeztetjük. Az egyetem részéről a lakásépítési 
akciót Németh Béláné (főépület, 164-es mellék) koordi
nálja.

Budapest, 1992. február 20. EKE LB-elnök

^ g i  szőke és kék szemű. Előfordul, hogy Ági nem szőke és 
kék szemű, hanem barna és szürke szemű. Ez azt jelenti, 

hogy vihar van. Morc. Amikor barna és szürke, akkor arra  a 
kérdésre, hogy „hogy vagy”, azt szokta válaszolni: „Most nincs 
időm foglalkozni veled”.

Az utóbbi hónapokban előfordult néha ez a szín-hangulat- 
változás. Kiderült, hogy az ok a bürokrácia. Ági mostanában 
megütközött párszor a BÜROKRATÁKKAL. Bosszúság ellen a 
legjobb gyógyszer, ha fölkészülünk rá. Hogy a szőke és kékek ne 
változzanak barna és szürkékké, a barna és szürkék szőke és 
kékekké (és folytathatnánk a sort), jegyezzük le, mire készül
jön fel az, aki olyan ügyekbe bonyolódik, m int Ági.

Első fejezet: Az OTP meg az ifjúsági takarékbetét.
— Szóval — kezdi Ági — lakást akartunk venni. Volt if

júsági takarékbetétünk, a nővéremnek is, meg nekem is, úgy 
gondoltuk, az a kedvezményes hitel, am it erre kapunk, pont jól 
fog jönni. Csakhogy az OTP-ben kiderült, hogy ezt a pénzt csak 
akkor vehetjük fel, amikor a lakás vételárát már kifizettük.

— Ez tréfásan hangzik. Hisz éppen a vásárláshoz kellett 
volna a kölcsön.

— Pontosan. Szerencsére kiderült, hogy azért nem ilyen 
rossz a helyzet. Ezt a hitelt ugyanis, akkor veheted fel, ha a 
vételárból m ár csak éppen annyi hiányzik, amennyi az ifjúsági 
takarékbetét alapján já r  neked.

— Szinte happy end. Feltéve, hogy a lakás eladója nem 
egyben akarja látni a pénzét.

— A mi partnerünk szerencsére elég türelmes volt. Haj
landó volt részt venni az adminisztrációs színjátékban.

— Nocsak.
— Ugyanis a hitéit nem veheti fel a takarékbetét tulajdo

nosa, a lakás vevője, csak az eladó. Úgyhogy egyik nap elzarán
dokoltunk az OTP-be, a nővérem és én, a vevők, a szüleim, a 
kezesek és az eladó.

— Olyan a csődület, m int egy lakodalomban.
— Hát igen. Mivel az OTP-ügyintézés elhúzódott, ám a 

lakás régi tulajdonosának m ár korábban kellett a pénz, né
hány barátunktól „áthidaló” kölcsönt vettünk fel. Ebből már 
az OTP-be való népes felvonulásunk előtt kifizettük a lakást. 
Ezért aztán a hivatalban a régi tulaj, m int eladó, felvette a 
pénzt, majd szépen odaadta nekünk, hogy visszafizethessük is
merőseinknek az „áthidaló” kölcsönt.

Az egészben az a legszebb, hogy mind a nővérem, mind az 
én hitelem vállalati kölcsön. Az OTP csak közvetíti az ügyletet. 
Ehhez képest nem igyekeznek titkolni a saját fontosságukat.

jy jásodik  rész: A bíróság és az alapítványbejegyeztetés.

— Ha jól tudom, ez ügyben először te  „léptél félre”.
— Nem szép tőled, hogy az orrom alá dörgölöd. A Markó 

utcában sok egyforma bírósági épület van. Amikor először já r
tam ott, bementem az egyikbe, és kerestem az alapítványokkal 
foglalkozó ügyosztályt. Kiderült, hogy az egy házzal arrébb 
van. Ennyi az egész.

— Jó, hagyjuk. A múltkor szórakozottságból én is egy meg
állóval korábban szálltam le a buszról. Szóval az alapítványi 
ügyeket két szobában intézik, a 22-esben és a 15-ösben. A 
köztük lévő távolság 10 méter.

— Be kellett mennem a 15-ösbe, bizonyos iratokat leadni.
Csakhogy rosszkor érkeztem, m ert ebben a helyiségben akkor 
éppen nem volt félfogadás. így aztán átmentem a 22-esbe, ahol 
azt mondták, hagyjam ott a papírokat, ha bejön a kollégájuk, 
maj.d átviszik a többi aktával együtt, amiket úgyis oda keli 
adniuk neki. Eljött a 15-ös szoba fogadóideje. Fölhívtam a la
kóját, hogy megkérdezzem, rendben vannak-e az iratok, ami
ket bevittem. Azt mondja, még nem látta őket. Mondom: hát 
ott hagytam a 22-es szobában, az elintézendő ügyék között. Mire 
ő: „Akkor meg kell kérdezni őket, mi a helyzet. Hívja fel őket, 
tudakolja meg, mi van, aztán hívjon vissza.” Mi sem egysze
rűbb ennél. Végül is így is áthidalható a szobáik közti tíz mé
teres tá v o lsá g ......................

De nem olyan nagy ügyek ezek — folytatja Ági. — Bárkit 
felbosszanthat a bürókíácia. Egy ismerősöm olyan szakmát vá
lasztott, hogy többen azt tanácsolták neki, változtassa meg a 
vezetéknevét. Rövidesen kiderült, hogy mégse kellett volna ezt 
tennie, viszont nyolc éve nem tudja elérni, hogy. hivatalosan is 
vdsszaváltoztassák. Mindenütt az eredeti nevét írja aló, a fize
tési jegyzéktől a nemrég született gyereke anyakönyvi kivona
táig. A hivatal viszont az istennek sem akarja jóváhagyni, hogy 
úgy hívják, ahogy hívják.

— Azért nem árt kibeszélni ezeket a dolgokat. Így nem éri
váratlanul az embert, ha jártában-keltében meglátja, hogy a 
nem létező expo ügyintézői milyen sok tágas szobát foglalnak 
el az egyik büróban, Az ember megértővé válik: mindenkinek 
meg kell élnie valamiből! K. S. Dákóval

Az am id éi manipulálása, 
avagy tanuljunk politikai taktikát

Nem hittem el barátomnak, 
am ikor egy fél évvel ezelőtt 
azt mondta, hogy a magyar 
politikai rendszert a minisz
terelnök taktikai érzéke ta r t
ja össze. Elképzelhetetlennek 
tűnt, hogy a szanaszét húzó 
erők és figurák játékát vala
miféle rendterem tő ésszerűség 
stabilizálja. Valószínűbbnek 
látszott, hogy egyfajta tehe
tetlenségi nyomaték az össze
tartó  erő. Annak lenyelése,

hogy az adott feltételek között 
senki se tudna jó politikát 
csinálni, és az, hogy m inden
ki megelégszik azzal a szép 
képviselői vagy tisztviselői 
jövedelemmel, am ire a politi
kából szert tehet.

Hát, ez két szempontból is 
tévedés volt. Egyrészt hiba 
volt feltételezni, hogy az em
berek általában rendelkeznek 
a belátás tulajdonságával. Szó 
sincs erről.

A karriervágy határtalan ambícióval szokott társulni,

és nagyon úgy néz ki, hogy 
minél tehetségtelenebb valaki, 
a hatalom közelében annál na
gyobb önbizalomra tesz szert. 
Másrészt — éppen ebből kö
vetkezően — helytelen volt le
becsülni a politikai taktika je
lentőségét. A politológia haj
lamos logikusan felépített 
konstrukciókban gondolkodni: 
70 deka liberalizmus plusz 20 
deka emberi jogok, plusz 10 
deka szociális védőháló; vagy: 
40 deka piacgazdaság, plusz 30 
deka szociális gondoskodás, 
plusz 20 deka pluralizmus, 
plusz 10 deka kisebbségi jogok 
és a többi. A politikai taktika 
ennél sokkal egyszerűbb do
log, s bár alkalmazásához 
nagy adag érzék, ösztönös ké-

Nem enged tt a kisgazdák in
vitálásának és az MDF-ben 
sem vállalt form álisan vezető

pesség kell, mégis leírható és 
talán tanulható is.

A Századvég Politikai Isko
lája előadássorozatot szerve
zett, amelyen a magyar politi
kai elit szereplői beszélnek po
litikai hitvallásukról. Az első 
meghívott Antall József volt. 
Az a két gesztus, amit előadá
sa közben tett, legalább olyan 
tanulságos volt, mint az, amit 
elmondott. Utóbbiból kiderült, 
hogy a politikai taktika első
számú eleme, a helyezkedés, 
ami nem jelent mást, mint a 
saját ambíciók kordában ta r
tását, ésszerű adagolását. Amit 
a rendszerváltást megelőző 
szerepvállalásáról mondott, 
abból kiderült, hogy — szem
ben számos más értelmiségi
vel —

szerepet a kerekasztal-táigya- 
lásokig. Csak azokon^ lépett 
színre “  végül is ott dőlteit el

nem siette el a  reflektorfénybe kerülést.

a politikai átmenet lényeges 
kérdései.

Antall azóta is kitart jó 
szokása mellett, nevezetesen, 
hogy a háttérben marad, ki
várja, amíg pártbeli alvezérei, 
miniszterei kifárasztják az el
lenfeleket, és amikor m ár 
mindenki minden érvét elsü
tötte, akkor esetleg lezárja az 
ügyeket. Jó példa erre a kor
mány első „programja” körüli 
parlam enti vita. Miután min
denki kiüvöltözte magát arról, 
hogy ez semmire se jó, be-

a politikai porond többi s

Erre a  Politikai Iskolán ta r
to tt előadás közben te tt gesz
tusok utaltak. Beszéde során 
valamivel kapcsolatban Antall 
egyszercsak megjegyezte: itt 
van Ágh Attila is (negyedik 
sor); majd később, más ürügy
gyei: itt van Lengyel László is 
(huszadik sor). Hajlamos va
gyok zseniálisnak tartani eze
ket a húzásokat. Egy értelmi
séginek ugyanis mindennél 
többet jelent, hogy észreve
szik, figyelnek rá. És ebben a 
két megjegyzésben ez volt: tu 
dok rólad, olvasom, amit pub
likálsz — respektállak? —, 
hisz most is kiszúrtalak. An
tall nem az a gyűlölt vagy je
lentéktelen politikus, akinek 
elismerésére vezető értelmisé
giek nem tartanak igényt. El
lenkezőleg. Vele szóba lehet 
állni, többé-kevésbé vállalha-

dobta a 100 nap türelmi idő 
kezdetű szöveget. A hangos- 
kodók nevetségessé váltak, a 
100 nap leteltével pedig, az új
ra feltámadó kritizálásokra 
reagálva mindent az elmúlt 40 
évre lehetett kenni, ami két
ségtelenül több, m int bő há
rom hónap. így végül is min
dig az övé az utolsó szó. El
lenfelei legfeljebb ismételhe
tik  önmagukat, ha viszontvá
laszolnak neki, az meg nem 
ízléses.

A politikai taktika második 
alapvető módszere,

ereplőjének manipulálása.

tó, ha esetleg politikai üzletet 
köt vele valaki. Ághot és Len
gyelt megmanipulálták. Kér
dés, hogy ezek után jobban 
meggondolják-e, m it írnak a 
miniszterelnökről.

Persze az ilyen odavetett, 
talán puhatolódzó lépések 
csak még világosabbá teszik, 
m iért létesült annyi tárca nél
küli miniszteri, politikai ál
lamtitkári, szóvivői vagy párt- 
alelnöki poszt, miért osztanak 
annyi kitüntetést. De Töl- 
gyessyt is történelemcsinálói 
aspirációja alapján húzta bele 
Antall a paktumba, ami a 
kormánynak szabad kezet 
adott, az ellenzéknek pedig a 
tehetetlenség élményét. És 
folytathatnánk a sort.

A politikai taktika harm a
dik eleméről, a megfélemlí
tésről nem hallottunk a

Századvég Politikai Iskolá
jában tarto tt előadáson. Ezt 
m ár hozzágondolja az ember. 
Analógiaként az juthat 
eszünkbe, am it a politológia a 
terror egyik fajtájáról, a tu 
datos megfélemlítésről mond. 
Ennek receptje a következő: 
Válasszunk ki néhány abszo
lúte ártatlan embert; nyiffant- 
suk ki őket; következésképp a 
társadalom rettegni fog tő
lünk, hiszen mindenki attól 
fog félni, hogy bárm ikor sor
ra kerülhet, ő lehet a követ
kező, függetlenül attól, hogy 
lojális volt-e a hatalommal 
szemben vagy sem. Minthogy 
manapság nem diktatúrában 
élünk, a gyilkolászás nem di
vatos. A karrierek és egzisz
tenciák veszélyeztetése azon
ban a félelemkeltés szempont
jából ugyanúgy megteszi a ha
tását. Rúgjunk ki néhány el
ismert, ártatlan (szak)embert, 
ugyanakkor emeljünk fel né
hány nímandot. Tegyük ezt 
lehetőleg láthatóan hűtlensé
gük, illetve hűségük jutalm a
ként és hagyjuk, hogy közben 
zajos ellenségkeresés folyjon. 
Biztosak lehetünk benne, hogy 
mindenki be lesz tojva, hogy 
mikor kerül rá a sor. Ugyan
akkor, amikor kifogások

a politikai taktika marad az
esz

Gondja ennek a helyzetnek, 
hogy a feladat, am it a politi
kai stratégiának kellene meg
oldania, ennek hiányában is 
teljesül. Egy politikai csoport 
ideológiájának, döntéseinek 
előtérbe kerülése híján azon
ban a politikai taktika elemei: 
a manipulálható ambíciók, a 
helyezkedési készség, illetve a 
megfélemlítettség elfogadása 
választják ki azokat az embe-

hangzanak el a  félelemkeltés 
miatt, hátra lehet dőlni a 
székben és azt lehet mondani: 
Kérem, legfeljebb 1-2 eltúlzott 
esetről és a szabad vélemény- 
nyilvánításról van szó. Hiszen 
ez igaz. Tényleg egy pár jól 
időzített, jól célzott húzásról 
és üres (?) szavakról van szó.

Be kell látnunk, hogy a  po
litikai taktikán kívül nemigen 
van más eszköz Magyarország 
uralására. A politikai straté
gia az uralkodó réteg valame
lyik csoportjának előtérbe to
lását jelentené a hatalom él
vezetében. A csoport ideoló
giájának a társadalom pilla
natnyi rendezőelveként való 
elfogadtatását, illetve a  poli
tikai döntéseknek a csoport 
javaslatai alapján történő 
meghozatalát. Csakhogy olyan 
liberális konzervatív csoport, 
am it a miniszterelnök szeretne 
képviselni nincs a magyar po
litikai palettán. Ettől jobbra 
találhatók konzervatívok, de 
őket nem igazán lehet felvál
lalni. A liberális ellenzék bá
zisa nem tűnik egészen vilá
gosnak; a jobboldal m ár fog
lalt, a baloldaliságot nem me
rik felvállalni. Így az egysze
ri politikus számára a  folya
matos lavírozás,
egyetlen használható hatalmi

reket, akik hajlamosak ideo
lógiájukként, döntéseik tartal
maként elfogadni őket. A tak
tika „túllépi hatáskörét” — 
politikai csoportok közti al
kalmi manőverezés helyett 
tartós szervezőerővé, a csopor
tok alakítójává válik. v 

Mindez nem teszi gusztu
sossá a magyar közéletet.

K. S.



„JÓ TANULÓ, JÓ SPORTOLÓ” mozgalom
Versenykiírás

1. A verseny célja
A Budapesti Közgazdaság-tudományi Egyetem tanácsa a „Jó 
tanuló, jó sportoló” verseny keretében, minden évben érté
kes díjjal jutalm azza a Közgazdaság-tudományi Egyetem ta 
nulm ányokban és sportban egyaránt kiváló eredményeket 
elérő hallgatóit. Külön elismerésben részesülnek azok, akik 
egyetemünk sportegyesületében, a Közgazdaság-tudományi 
Egyetem Sport K lubban sportolnak.

2. A verseny rendezője
A verseny rendezője az egyetem tanácsa, valam int a test- 
nevelési tanszéke.

3. Részvétel
A versenyben részt vehet az egyetem minden nappali tago
zatos hallgatója, aki az adott tanév első félévi és második 
félévi tanulm ányi eredményével és az elért legjobb sport
teljesítm ényével a versenykiírás feltételének megfelel:
— két vizsgaidőszak leckekönyvi lezárásakor feltüntetett 

tanulm ányi átlagok számtani középértéke alapján 3,5 
vagy annál jobb teljesítm ényt ért el,

— bárm ely sportág bajnokságain egyéni versenyzőként, il
letve csapattagként az illetékes szakszövetség által iga
zolható eredm énnyel rendelkezik.

P Á L Y Á Z A T
az  1992/93-as tanév I. félévére szóló 

tankönyvek, jegyzetek megjelentetésére
A Kiadói Tanács döntése alapján az eddigi jegyzetigény-be- 

gyűjtés helyett pályázat form ájában oldjuk meg a tananyagok 
kiadását. Pályázni kell az utánnyom ásokra is, hiszen azt ugyan
abból a zsebből oldjuk meg. Ezért nem biztosítjuk az utánnyo
más autom atizm usát. A tanszékek jegyzetfelelősei tehát m ér
jék fel, hogy a tananyag rendelkezésre áll-e,

1. H atáridők:
— A pályázatok

beküldési határideje: 1992. március 12.
A határidő után érkezett pályázatokat nem tudjuk figye
lembe venni.

— A Kiadói Tanács
döntése: 1992. m árcius 26.

A döntés ellen fellebbezni Veress József rektorhelyetteshez 
lehet április 10-ig.

— A kéziratokat legkésőbb 1992. m ájus 31-ig fogadjuk el. Az 
addig beérkezett m unkákat — am ennyiben nem kívánnak 
extra időigényes m unkát (felelős szerkesztés, sok grafika, 
sok táblázat stb.) tanévkezdésre m egjelentetjük.

A később beérkezett kéziratok kiadhatóságáról a Kiadói Tanács
dönt.

4. Értékelés
Az értékelési szabályzatban m egállapított pontszámok alap
ján  történik. Az egyéni verseny győztese az a hallgató, aki 
a legmagasabb pontszámot éri el. Pontegyenlőség esetén az 
nyeri meg a versenyt, aki jobb tanulmányi eredményt ér el. 
A győztes nevét az örökös vándordíjon bevéséssel örökít
jük  meg.
A versenyre benevezett és részt vevő hallgató a tárgyfélév 
leckekönyvi lezárását követően köteles tanulmányi ered
ményét és legjobb sportteljesítm ényét a testnevelési tanszé
ken benyújtani és igazolni.

5. Díjazás
a) Az egyéni verseny győztese egy évig védője a Közgaz

daság-tudományi Egyetem tanácsa által alapított „Jó ta 
nuló, jó sportoló” verseny örökös vándordíjának,

b) az 1—3. helyezett hallgatók tiszteletdíjban részesülnek.
6. Nevezés

A versenyen való részvételre a BKE testnevelési tanszékén 
beszerezhető nyomtatványon lehet a folyó tanév március 
15. napjáig nevezni.

7. Egyéb rendelkezések
A verseny lebonyolításáért, az eredmények ellenőrzéésért 
és az értékelésért a testnevelési tanszék felelős.

Bp., 1992. február 10.

— Várható olvasók köre (KTI, főiskolák, egyetemek, szakem
berek stb.).

— A könyv változatlan felhasználásának várható időtartam a 
(év).

— A könyv szinopszisa és tartalomjegyzéke.
— Annak indoklása, hogy m iért szükséges a mű kiadása (mi

lyen a téma irodalma, mennyire elérhető, könyvtári elérés 
lehetősége, a tervezett könyv mennyiben új a szakirodalom
hoz képest, hogyan lehet, lehet-e a jegyzet nélkül oktatni, 
számonkérni).
Jegyzet átdolgozás (újabb jegyzetté vagy tankönyvvé) ese
tén az átdolgozás tervezett átdolgozás a műnek kb. hány 
százalékát érinti. Az átdolgozás indoklása.

— Van-e, szerezhető-e szponzor, ha igen milyen támogatás vár
ható.

—- Javasolja-e más kiadóval közös kiadásra.
— A dékán által javasolt lektor neve, munkahelye, beosztása, 

tudományos fokozata.
— A kézirat ábráinak, táblázatainak becsült száma.
*— A kézirat leadási határideje, módja (gépelve, számítógépes 

adathordozón, nyomdai eredeti).
— A kívánt megjelenés időpontja.

Budapest, 1992. február 13.
Halász Géza 
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EUROPA *92
2. A pályázatot szerzők (szerzői kollektívák) nyújthatják  be.

A pályázathoz célszerű csatolni a tanszék javaslatát.
3. A pályázatot legközelebb 1992. szeptemberében hirdetjük

meg, az 1993-as teljes naptári évre.
4. A pályázatoknak a következőket kell tartalm aznia:

— A könyv címe.
— K ategória (szakkönyv, tankönyv, jegyzet stb.).
— A szerző (k) (szerkesztő) neve, munkahelye, beosztása, tudo

mányos fokozata.
— Űj vagy utánnyom ás (utánnyomás esetén az előző kiadás 

kiadója, a könyv száma).
— A kézirat terjedelm e (szerzői ív; 1 ív =  40 000 leütés =  kb. 

22 gépelt oldal).
•— A tantárgy megnevezése (kódszáma).
— A tárgy hallgatóinak köre (tagozat, évfolyam, szak, szakága

zat, a lternatív  stb.).

M e g í t í v ©
mindazok számára, akik jól ism erik im m ár hagyományos ren 
dezvénysorozatunkat, a Német kultúra hetét, valam int azok 
szám ára is, akik most szándékoznak közelebbi ism eretséget köt
ni vele.

P rogram :
Március 2., 14 óra, IV. előadó: Hans Beck: „Az EK konti

nentális felelőssége Közép- és K elet-Európával szemben” ; m ár
cius 3., 14 óra, Nyelvi Intézet színházterem : Kari-Heinz Pol
lock: „A felsőoktatás ügye a Német Szövetségi Köztársaságban 
’92” ; m árcius 5., 14 óra, Nyelvi Intézet: G erhard Tschauder: 
„Retorika a gazdaságban” ; m ájus 18., 19 óra: Salzburgi K aba
ré; március 2—5.: „Európa ’92” — hallgatói verseny.

További rendezvényeinkről is időben értesítést küldünk.

Folytatódnak
a Rajk László Szakkollégium

elsős kurzusai
— Menedzsment — hétfő 

15.45 kurzusvezetők: Bokor A., 
Tölgyes Á., Mészáros Á.

— Bevezetés a társ. tud.-ba 
— szerda 17.30 Bartus T., 
Szombati E., Bokor A.

— Politológia — hétfő 16.00 
Pál Gabriella.

— Közgazdaság—tantusz
— csütörtök 18.00 Bodnár 
Viktória, Hamecz István

— Kalandozások a matema
tikában — kedd 17.30 Váradi 
B., Vajda É.

— A szexuálpszichológiától
a tőzsdéig — szerda 19.30 Ha
lász B., Sitányi G.

Hull a hé és hózik

A Rajk cs a Széchenyi Szakkollégium közös téli tábora a 
Chopokon

— A tárgy hallgatóinak hozzávetőleges száma.

A TANSZÉK
Irta : Böhm, Sümeghy, dr. Mágenheim és Józsi 

T örténik 1992-ben, a M intagazdaságtan tanszéken

(Az előző rész ta r ta lm á b ó l: a G örb e tö rtén e t a lte rn a tív  tá rg y án ak  
á tlag a  valam ivel ö t egész fö lö tt, de  egy kicsivel a G azdasági 
lé lek tan  á tlag a  a la tt húzódik . Z arecki, C satárka  és P ap rik ási 
h azaé rk ez tek  A m erikából. Az em elt sz in tű  jegyek  b e írá sán á l a 
pob lém ák  kum ulálódnak .)

(Sallai József és Futó Péter 
épp az utolsó hallgatót vizs
gáztatják  az alappótló mód
szertanin.)

F. P.: Sajnálom, kolléga, 
igazán sajnálom . Talán majd 
öt év m úlva . . .

H .: Ne haragudjon, tanár úr, 
m egnézhetném  a dolgozato
m at? Meg voltam győződve 
róla, hogy a függvénybonctan 
és a variálás példám hibátlan 
lett.

S. J .: Nézze, ezen a tanszé
ken a rendszerváltás óta m in
dent lehet. De meg kell je
gyezzem, hogy a legkorsze
rűbb  pptim um szám ítási elvek
kel m axim áltuk a pontszámát.

F. P.: Tessék, itt a h iva ta
los megoldás is. Annyira szét
szórt volt egyébként a dolgo
zata, hogy nagyon nehéz volt 
jav ítan i, de azért össze lehet 
vetni. L áthatja , például az el
ső kérdésnél alig lehet követ
ni a megoldását, a harm adik 
alkérdésre pedig egyáltalán 
nem  válaszolt.

H .: Érdekes, meg mernék 
esküdni, hogy csak két rész
kérdés volt ennél a példánál.

F. P .: Na várjunk csak! Da 
hisz maga egészen más sort 
oldott meg, m int ami a javító
kulcsunkon szerepel! Tudtam, 
hogy nem szabad egyszerre 
m indkét évfolyamot vizsgáz
tatn i . . .  Na, mindegy, kész 
szerencse, hogy nem McEnroe 
Miklóshoz került, m ert akkor 
az egyes mellé még esetleg 
egy vizsgafegyelmit is kapott 
volna!

F. P .: Nézzük akkor m anuá
lisan ezt a dolgozatot. Igen, 
igen . . . ,  j ó . . . ,  rendben . . . ,  
rendben van, megfelelt.

H.: H át ezt igazán nem h it
tem volna egy fél évvel ez
előtti Akkor csak azért kap
tam  meg a kettest számolás
mérésből a tanár úrtól, m ert 
megígértem, hogy az életben 
nem jelentkezek főágra. Még 
egyszer, nagyon köszönöm.

(Egri A ttila és S. Neky egy 
BÁJ-SZER-essel beszélget a 
lift előtt.)

EA.: Szerintem a ti produk
ciótok messze elm arad a múlt 
hetitől.

B.: Ugyan, csak nem az 
am erikai parafenom énre gon
dolsz.

SNI.: Az nem  parafenom én 
volt, hanem  anti-parafenom én.

B.: Az mindegy, a lényeg az, 
hogy a mi program unk ko
moly, az meg szemfényvesztés 
volt.

EA.: Mi komoly? Az, hogy 
egy hét a latt meg lehet szerez
ni az MBA fokozatot?

B.: Egy hét a latt egyszerre 
öt biznisz szkulba járhatsz, s 
ráadásul a világ legjobbjaiba. 
Nézd csak meg közelről, most 
m utatják  a videón.

(A tévén a W hat We Need 
Is a M iracle című szám szól.)

SNI.: Hát, az igazat meg
vallva csodatevésben messze 
elm aradtok az am erikaiaktól, 
ö k  legalább azt is megmond
ták, hogy az a csoda nem cso
da.

EA.: Nem csoda. Hiszen az 
egy felekezet, vagy mi a fene.

B.: Na nehogy m ár összeha
sonlítsd a Saulus-Paulus Tár
saságot a BÁJ-SZERREL!

EA.: Jó, hát ebben igazad 
van, hogy az ő háromnapos 
parafenom én-előadásukat csak 
alternatív  tárgynak lehetett, 
elszámolni, ti meg rögtön 
MBA-t adtok, de szerintem a 
lényeg az, hogy se náluk, se 
nálatok nem szerepel a M inta
gazdaságtan a tananyagban.

SNI.: M intagazdaságtan nél
kül ped ig . . .  a menedzser fél
karú  óriás.

EA.: Meg a parafenom én is.
B.: Ezt úgy mondjátok, 

m intha még nem hallottatok 
volna a gazdasági csodákról. 
Japán, Dél-Korea, Hongkong... 
Ezek Am erikát , is megleckéz
tették, persze gazdasági téren.

SNI.: Jó, hogy nem azt aka
rod, hogy a magyar miniszter-

Német tanszék

elnök cipőjét is lehányja m ajd 
egy díszvacsorán az am erikai 
elnök.

EA.: Egyébként, ha az an 
golszász menedzserképzésben 
nem is, de a Japánban m in 
denképpen nagy súllyal sze
repel a m intagazdaságtan.

SNI.: Nem hiába já r  állan
dóan Japánba a Vezér.

B.: Jó, hát lehet, hogy nem 
jó ez az egyoldalú angolszász 
orientáció, de mi legalább 
környezetvédelemmel is foglal
kozunk. Idén minden világ- 
konferencia erről szól.

EA.: Ja, vagy úgy! No és 
hányán utaztok Rióba?

(Futrinka Tamás benyit Ve
zér Károly szobájába, aki ép
pen Futó Péterrel tárgyal.)

F u trinka: Bocs, főnök, csak 
azért jöttem , m ert elkészült az 
a vizsgakollekció, ahová csak 
a Biztonsági Tanácsi engedély
ivel jöhetnek a hallgatók.

Vezér: M ár vártam  ezt, 
m ert tegnap telefonált Butros 
Gáli, hogy X százalékot en
gedjünk át. Tedd le, majd á t
nézem őket.

Fu trinka: Akkor megyek is, 
szervusztok.

Futó: Hát akkor térjünk 
vissza ehhez a pályázathoz?

Vezér: Alaposan felborzolta 
ez a kedélyeket, bár a többsé
gük csak formális szavazás 
volt. De a Kisgörbe tanszéken 
kettős jelölés volt. mert egy 
híres, az USA-ban élő magyar 
közgazdász, bizonyos Börtön- 
bil pályázott.

Futó: Ez tényleg furcsa. De 
nincs esélye, ugye?

Vezér: Na most ezt nem le
het tudni, m ert a pályázat 
csak a Gőzgazdász hasábjain 
je len t meg a szerkesztőségi

üzenetek között. Egyesek sze
rin t az SZDSZ, mások szerint 
az MSZP keze van a dologban. 
Az is elképzelhető, hogy kéz a 
kézben zavarják a dolgokat.

Futó: Micsoda? Ilyen párt- 
politikai harcok vannak?

Vezér: Ne gondold! Itt m in
den ideológiamentes! Van még 
egy érdekesség a tanszéken. 
Emlékszel, a Szuperelméleti 
tanszék három  részre szakadt.

Futó: Igen: Kisgöroére,
Nagygörbére és E lvetjük a 
görbéket-re.

Vezér: Az első kettő stim 
mel, de a harm adik Szuperel
méleti maradt.

Futó: Hogyhogy?
Vezér: Talán azért, m ert a 

harm adik várható vezetője, 
Keksz, azért annyira nem vet
né el a görbéket, hiszen az 
mégiscsak egy fix pont az em
ber életében.

Futó: Honnan tudsz te ennyi 
m indent?

Vezér: Természetesen Vető
től, az információs központ ve
zetőjétől.

(Csörög a telefon.)
Vezér: Halló! . . .  Nem ké

rem, Ez a mintagazdaságtan 
tanszék. Kisautók közvetítésé
vel és nagyautók cserélgetésé
vel a Mellékszámítás tanszék 
foglalkozik. Vagy fordítva. Itt 
kérem komoly munka van . . .  
Nem, engem nem érdeke! a 
maga Lanciája 1:300-hoz, bár 
elég mélynövésű vagyok. Vi
szontlátásra. (Lecsapia a kagy
lót.) Ez m ár az ötödik telefon 
erről, mindig valami Cserepest 
keresnek.

Futó: Mennem kell, de ké
sőbb még visszajövök.

Vezér: Várlak két hét múl
va.

Fotó: Ungvári Gábor

A Közgáz D iákcentrum  kö
vetkező műsora február 28-án, 
pénteken este 20.00—02.30-ig: 
koncert: Lerch István  és b a 
rátai (Tátrai Tibor, Solti Já
nos, Kisszabó Gábor, Galam
bos Zoltán, Hrutka Róbert); 
non-stop funky and soul disco 
(d. j.: Szeles Tibor); mozifil
mek: Visszakézből (am. krimi, 
r.: Russel Mulcahy, fsz.: Den
zel Washington, Jogh Lithgow, 
Ice T.), Valami vadság (am. 
vígjáték); casino; teaház; sa
látabár; jégkrém bár; koktél
bár.

Március 6-án. pénteken este 
20.00—02.30-ig: koncert: La- 
dánybene 27 együttes; non
stop funky and soul disco (d. 
j.: Szeles Tibor); mozifilmek: 
Air America  (am. fsz.: Mel 
Gibson. Robert Downey, Jr.), 
Esernyőtrükk (francia vígjá
ték. fsz.: Pierre Richard); ca
sino; teaház; salátabár; jég
krém bár; koktélbár.
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